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Om undersøgelsen
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Formål og datagrundlag

Formål med analysen

Denne undersøgelse er udarbejdet af Moos-Bjerre A/S på opdrag fra 
Serviceerhvervenes Uddannelsessekretariat (SUS) og Uddannelsesudvalget 
for Frisører og Kosmetikere. Undersøgelsens formål er at afdække behovet 
for et større fokus på herrearbejde på den 4-årige frisøruddannelse. 
Undersøgelsens fokus har derfor til dels været at undersøge relevante 
udviklinger og tendenser i branchen, herunder hvorvidt frisører oplever, at 
herrearbejde fylder mere i branchen end tidligere. Dette kan både være ift. 
antallet af herrekunder og de faglige krav, de stiller til frisørerne, og ift. 
opblomstringen af herresaloner og barbershops i bybilledet. 

Yderligere har undersøgelsen haft fokus på at afdække, om frisørerne mener, 
at denne udvikling i højere grad end i dag skal imødekommes på 
frisøruddannelsen, og i så fald hvilke ændringer, der skal til, for at 
uddannelsen kan rumme udviklingen. Undersøgelsen har derfor også haft et 
idégenerende fokus, hvor frisørerne er blevet bedt om at forholde sig til, 
hvilke ændringer og potentielt nye opbygninger af frisøruddannelsen, der 
kunne være attraktive.

Læsevejledning

Rapporten indeholder i de første kapitler konklusioner og anbefalinger, der er 
afstedkommet af gennem analyse af det indsamlede datamateriale. Dernæst 
kommer kapitler, der afdækker forskellige analytiske pointer. Det tredje 
kapitel omhandler frisørbranchen samt tendenser og udviklinger ift. 
herrearbejde. Det fjerde kapitel afdækker behovet for mere fokus på 
herrearbejde på frisøruddannelsen. Det femte kapitel præsenterer tre 
forskellige potentielle opbygninger af frisøruddannelsen med et større fokus 
på herrearbejde. Til slut, i kapitel seks, uddybes rapportens metodiske 
grundlag.

Analysens datakilder

Undersøgelsen bygger på et stort og omfattende datamateriale, hvor alle 
relevante aktører er blevet inddraget. Hovedparten af data i undersøgelsen er 
udgjort af 60 dybdegående, kvalitative interviews, som er blevet afholdt med 
frisører i hele landet ude i deres saloner. Fokus i udvælgelsen af 
interviewpersoner til disse interviews har været at sikre spredning mellem 
frisørerne, både geografisk og ift. andre parametre som f.eks. 
uddannelsesbaggrund og prisniveau. Således er både faglærte og ufaglærte 
frisører (herunder privatuddannede og frisører, som har taget uddannelse i 
udlandet) fra både godkendte og ikke-godkendte saloner blevet interviewet. 
Spredning ift. prisniveau har betydet, at de interviewede frisører har taget 
mellem 180 kr. til 750 kr. for et herreklip. Som supplement har MB udført en 
spørgeskemaundersøgelse distribueret til især godkendte læresteder, samt 
udført fokusgruppeinterviews med hhv. frisørelever, frisører fra godkendte 
saloner, og herrefrisører.

Datakilde Antal

Indledende, kvalitative 
interviews med videns-
personer fra branchen

5 interviews

Kvalitative interviews med 
frisører

60 interviews (44 med herrefrisører og 
barbers, 16 med frisører fra godkendte 
saloner)

Besøg i frisørsaloner 40 besøg

Fokusgrupper 
3 fokusgrupper (1 med frisørelever, 1 
med herrefrisører, 1 med frisører fra 
godkendte saloner)

Spørgeskemaundersøgelse 
blandt frisører og 
frisørelever

156 besvarelser
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Hovedkonklusioner: Kapitel 3: Frisørbranchen – udviklinger 
og tendenser ift. herrearbejde 

Der eksisterer stor bredde blandt 
herrefrisører og barbers, både når 
det drejer sig om pris, uddannelses- 
og fagligt niveau, nationalitet, og 
størrelser på saloner. 
Forskellighederne mellem 
herrefrisører og barbers medfører 
forskelle i holdninger, behov, og 
udfordringer, når det kommer til 
frisørbranchen og uddannelse. I 
denne rapport har MB inddelt 
herrefrisører og barbers i 3 
overskueliggørende og analytiske 
arketyper: low-end herrefrisører 
(lav pris og uddannelsesniveau), 
mid-range barbers (middel pris og 
uddannelsesniveau) og high-end 
herrefrisører (høj pris og 
uddannelsesniveau).  

Arketyperne blandt herrefrisører og 
barbers er ikke spredt ligeligt blandt 
de byer, som MB har besøgt ifm. 
undersøgelsen. Low-end 
herrefrisører er udbredte i hele 
landet, mens mid-range barbers er 
mere udbredte i for eksempel 
København og Aarhus end Aalborg 
og Roskilde. Ligeså er high-end 
herrefrisører centreret i de største 
byer: Især i København, mens få 
befinder sig i Aarhus, Aalborg og 
Odense. Da det især er high-end 
herrefrisører, som er relevante som 
potentielle læresteder, har 
placeringen af salonerne betydning 
for oprettelsen af en potentiel 
uddannelse i herrearbejde.

Idet mange herrefrisører og barbers 
fravælger frisøruddannelsen, tager 
mange private kurser i stedet. Der 
eksisterer både prestigefyldte 
kurser i herrearbejde, som både 
high-end herrefrisører, men også 
frisører fra godkendte saloner, tager 
for at opkvalificere sig i 
herrearbejde. Herudover er der en 
del mindre etablerede private 
kurser i herrearbejde, som især 
tages af mid-range barbers og low-
end herrefrisører. Herudover tager 
nogle low-end herrefrisører og mid-
range barbers private kurser i både 
herre- og damearbejde, idet man 
ønsker færdigheder inden for begge 
områder, men ikke ønsker en 4-årig 
uddannelse.

Frisører fra godkendte saloner 
mener til en vis grad, at 
opblomstringen af herrefrisører og 
barbers er en trend, som med tiden 
vil aftage i kraft. På denne måde 
bliver herrefrisør- og barbersaloner 
forbundet med en vis risiko, idet 
man med de specialiserede saloner 
har satset på én bestemt 
kundetype. Modsat mener 
herrefrisører og barbers, at de er 
kommet for at blive. De 
argumenterer, at sociale medier og 
Covid-19 har medført, at flere 
mænd i dag ønsker selvforkælelse, 
den seneste nye mode inden for 
herrefrisurer og skæg, og en 
specialiseret oplevelse hos 
herrefrisøren. 

Store forskelle og flere 
forskellige typer af 

herrefrisører og barbers

Fagligt stærke high-end 
herrefrisører befinder sig i 
højere grad i de større byer

Stort marked for private 
kurser blandt herrefrisører og 

barbers

Uenighed omkring hvorvidt 
herrefrisør og barbers er en 

trend

Læs mere: Side 17-19, 21, 23 Læs mere: Side 20 Læs mere: Side 22 Læs mere: Side 24
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Hovedkonklusioner: Kapitel 3: Frisørbranchen – udviklinger 
og tendenser ift. herrearbejde II 

Både de forskellige typer af 
herrefrisører og barbers, samt 
frisører fra godkendte saloner, er 
enige om, at man konkurrerer med 
saloner, som ligner ens egen, men 
ikke på tværs af forskellige 
salontyper. På denne måde føler 
godkendte saloner sig for eksempel 
ikke i konkurrence med low-end 
herrefrisører, selvom disse kan 
tilbyde en lavere pris, idet de 
mener, at de kan tilbyde et bedre 
produkt. Dog er frisører fra 
godkendte saloner frustrerede over, 
at man i dag må åbne saloner uden 
at have en frisøruddannelse og på 
denne måde dumpe prisen. Dette 
handler dog mere om faglig stolthed 
end om konkurrence om kunder. 

Herrefrisører og barbers oplever på 
tværs af arketyper, at det er mindre 
vigtigt for deres kunder, hvorvidt de 
har taget frisøruddannelsen. 
Resultatet på klipningen og 
forholdet til herrefrisøren/barberen 
er vigtigere for kunden. Dog 
nævner flere herrefrisører og 
barbers, at det er fordelagtigt at 
kunne reklamere med, at man har 
taget en form for uddannelse, selv 
hvis denne uddannelse er et kortere 
privat kursus. Det er nemlig svært 
for kunderne at vurdere kvaliteten 
af forskellige private kurser, og 
derfor bliver det kun vigtigt at 
herrefrisøren eller barberen har en 
form for uddannelse, og mindre 
vigtigt, at det er den 4-årige 
frisøruddannelse. 

Sociale medier er ikke kun et sted, 
hvor mange mænd finder inspiration 
til deres næste frisure. Både 
herrefrisører og barbers, samt 
frisører fra godkendte saloner, kan 
bruge sociale medier såsom 
YouTube til at tilegne sig 
færdigheder inden for herrearbejde. 
For frisørerne fra godkendte saloner 
skyldes dette især, at de ikke har 
lært færdighederne inden for 
herrearbejde på frisøruddannelsen. 
For herrefrisører og barbers er det 
især barbering, som læres via 
sociale medier, da dette ikke er en 
del af alle private kurser i 
herrearbejde.  

Især herrefrisører, som har taget 
frisøruddannelsen, og frisører fra 
godkendte saloner, anerkender, at 
der stadig eksisterer en stereotyp 
omkring mænd i frisørbranchen og 
på uddannelsen som homosek-
suelle. Ifølge herrefrisørerne har 
dette afholdt mænd fra frisørfaget 
og uddannelsen. En del af årsagen 
til opblomstringen af ”barber-
branchen” kan muligvis findes her, 
idet barbers bliver forbundet med 
noget maskulint. Herrefrisørerne 
peger på behovet for mandlige 
rollemodeller i branchen, samt at en 
uddannelse i herrearbejde kan 
modvirke stereotypen. Dog er det 
vigtigt at undgå, at skadelige 
stereotyper bliver videreført på en 
uddannelse i herrearbejde. 

Der er intern konkurrence 
arketyperne imellem, men ikke 

på tværs af branchen

Hos herrefrisører og barbers er 
uddannelse hos frisøren 

mindre vigtigt for kunderne

Sociale medier er vigtige ift. 
opnåelse af nye færdigheder 

inden for herrearbejde

Der eksisterer fortsat 
stereotyper omkring mænd i 

frisørbranchen

Læs mere: Side 25 Læs mere: Side 26 Læs mere: Side 27 Læs mere: Side 28
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Hovedkonklusioner: Kapitel 4: Behovet for mere 
herrearbejde på frisøruddannelsen

For frisører på godkendte saloner 
bliver frisøruddannelsen set som 
den eneste rigtige frisøruddannelse. 
Dette gælder dog ikke for 
herrefrisører og barbers, som pga. 
det lave faglige niveau ift. 
herrearbejde på uddannelsen ikke 
nødvendigvis ser frisøruddannelsen 
som et kvalitetsstempel. Nogle 
high-end herrefrisører, som selv har 
taget frisøruddannelsen, ønsker at 
deres ansatte har gjort det samme. 
Dette handler dog ikke kun om 
fagligheden fra uddannelsen, men 
mere om, at man som herrefrisør 
med frisøruddannelsen bliver set 
som havende en særlig dedikation 
for faget, idet man har ”udholdt” 
damearbejdet.

Det er anerkendt på tværs af 
arketyper, at man med 
frisøruddannelsen alene ikke har 
nok faglighed inden for 
herrearbejde til at kunne arbejde i 
en herresalon, eller indgå i 
herrearbejdet i en godkendt salon. 
Faglærte high-end herrefrisører 
opkvalificerer sig med kurser i ind- 
og udland for at opnå deres særlige 
specialisering. frisører fra 
godkendte saloner tager ligeledes 
på kurser i herrearbejde, og sender 
deres elever på disse kurser, mens 
de stadig er i lære. Brugen af kurser 
skyldes, at man her bliver oplært i 
de seneste nye teknikker inden for 
herrearbejde, færdigheder, som 
man ikke mener at have fået med 
fra uddannelsen.

Både frisørelever, frisører fra 
godkendte saloner, og faglærte 
high-end herrefrisører er enige om, 
at undervisningen i herrearbejde på 
frisøruddannelsen er forældet. Det 
bliver for eksempel kritiseret, at 
man har holdt for meget fast i 
faglige traditioner ved at undgå at 
indlemme maskiner i 
undervisningen, samt fastholdt 
undervisning i teknikker og teori 
inden for herreklip, som ikke 
længere benyttes. Det bliver i 
denne forbindelse f.eks. beskrevet 
af frisøreleverne, at de i salonerne 
og på private kurser lærer at klippe 
herreklip fra bund til top, mens de 
på skolen skal klippe fra top til 
bund. Det er en teknik, som anses 
som forældet. 

Frisøreleverne ønsker i højere grad 
mulighed for at specialisere sig, og 
mener, at undervisningen på 
uddannelsen er overfladisk. Dette 
hænger til dels sammen med, at 
eleverne oplever for få ressourcer til 
for mange elever. 

Derudover ønsker eleverne mere 
undervisning i både herreklip, 
skæg, barbering og maskinarbejde, 
idet de ikke oplever, at den 
nuværende undervisning er relevant 
ift. deres arbejde i salonerne. 
Eleverne oplever, at de lærer deres 
færdigheder inden for herrearbejde  
i salonerne og på private kurser.

For herrefrisører og barbers er 
den nuværende 

frisøruddannelse ikke et 
kvalitetsstempel

Faglærte herrefrisører og 
frisører fra godkendte saloner 

tager kurser i herrearbejde

Undervisningen i herrearbejde 
på frisøruddannelsen opfattes 

som forældet

Frisørelever ønsker mulighed 
for at forme egen uddannelse 

– og mere herrearbejde 

Læs mere: Side 31, 33 Læs mere: Side 32, 33 Læs mere: Side 40 Læs mere: Side 37-39
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Hovedkonklusioner: Kapitel 4: Behovet for mere 
herrearbejde på frisøruddannelsen II

De herrefrisører og barbers, som 
fravælger frisøruddannelsen, gør 
især dette på grund af indhold og 
længde. Disse herrefrisører ønsker 
en kortere uddannelse, så man 
kommer hurtigere ud på 
arbejdsmarkedet, og ønsker ikke at 
lære om dameklip, farve, og make-
up. Nogle udenlandske low-end 
herrefrisører, samt mid-range 
barbers, lader også til at mangle 
kendskab til frisøruddannelsen og 
det danske uddannelsessystem 
generelt. Mange kender ikke til en 
gratis frisøruddannelse, og kan have 
den opfattelse, at private kurser 
såsom Københavns Frisørskole er 
den officielle danske 
frisøruddannelse.

Herrefrisører og barbers mener, at 
der mangler formelle 
uddannelsesmuligheder til de især 
unge mænd, som gerne vil være 
herrefrisører og barbers. Dette 
medfører, at mange herrefrisører og 
barbers i dag oplærer elever 
uformelt i deres saloner, samt 
opretter deres egne private kurser. 
Dette skaber et stort udbud af 
private kurser i herrearbejde, og 
viser, at manglen på en 
specialiseret uddannelse skubber 
unge over i private kurser. 

Både low-end herrefrisører, mid-
range barbers, og high-end 
herrefrisører giver udtryk for et 
ønske om at tage elever. For low-
end herrefrisører og mid-range 
barbers vil dette dog indebære en 
særlig godkendelsesproces, idet 
disse ikke har frisøruddannelsen, 
samt ofte en opgradering af deres 
saloner til fagstandarder. Faglærte 
high-end herrefrisører har i dag 
allerede mulighed for at tage elever. 
Herrefrisørerne oplever dog, at det 
er svært at oprette 
kombinationsaftaler, idet det ikke er 
muligt at finde saloner med 
damearbejde, som vil samarbejde 
om en uddannelsesaftale.

High-end herrefrisører er særdeles 
engagerede omkring at få mere 
herrearbejde ind på 
frisøruddannelsen. De ønsker også 
at blive en større og mere 
anerkendt del af branchen. De 
oplever, at der tidligere er blevet 
set ned på dem og på herrearbejde, 
for eksempel på uddannelsen, hvor 
damearbejde blev prioriteret. Flere 
af de high-end herrefrisører, som 
har deltaget i denne undersøgelse, 
ønsker derudover at hjælpe til med 
at planlægge og udarbejde en 
potentiel uddannelse i herrearbejde. 
De mener, at deres specialiserede 
viden er nødvendig for, at 
uddannelsen bliver en succes.

Herrefrisører og barbers 
fravælger frisøruddannelsen 

pga. indhold, længde og 
manglende kendskab

Herrefrisører og barbers 
opretter kurser pga. manglen 

på formel uddannelse

Herrefrisører og barbers 
ønsker elever, men oplever 

problemer

High-end herrefrisører ønsker 
at hjælpe med at udvikle 

uddannelse i herrearbejde

Læs mere: Side 33-34 Læs mere: Side 35 Læs mere: Side 41-42 Læs mere: Side 35-36
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Hovedkonklusioner: Kapitel 5: Potentielle opbygninger af 
frisøruddannelsen med et nyt fokus på herrearbejde
Model 1: en 50/50 opdeling mellem herre- og damearbejde på 
frisøruddannelsen

En måde at inkorporere mere herrearbejde på frisøruddannelsen er ved at 
lave en 50/50 opdeling i undervisningen mellem herre- og damearbejde. 
Indførelsen af denne model er allerede igangsat, hvilket interviewede frisører 
også er blevet forholdt. Da indførelsen dog stadig er så ny, kunne frisører fra 
godkendte saloner og frisørelever dog endnu ikke mærke effekterne af den i 
praksis og på skolerne. På dette slide præsenteres fordele og udfordringer ved 
modellen, samt hvilke fagelementer, som frisørerne i denne undersøgelse 
mener, der kan bruges hhv. mere og mindre undervisningstid på, for at opnå 
en 50/50 fordeling. 

Fordele Udfordringer

Frisører fra godkendte saloner og 
frisørelever ønsker et større fokus 
på herrearbejde på frisøruddan-
nelsen, og dermed mere under-
visning i herrearbejde. 

En 50/50 opdeling mellem herre- og 
damearbejde vil ikke tiltrække de 
kommende herrefrisører og barbers, 
der i dag vælger uddannelsen fra pga. 
dens indhold og længde. 

Herrefrisører og barbers mener, at 
der er behov for at løfte branchen 
generelt ift. herrearbejde – og ser 
dermed behov for et generelt løft på 
uddannelsen.

Nogle frisører fra godkendte saloner 
mener, at damearbejde bør have en 
lille overvægt på uddannelsen, og 
ønsker derfor nærmere en 60/40 eller 
35/65 fordeling.

En 50/50 fordeling mellem herre- 
og damearbejde vil ligestille de to 
fagområder og anerkende 
herrearbejde som en vigtig del af 
branchen, mens en samlet 
uddannelse fastholdes.

En 50/50 fordeling vil ikke 
nødvendigvis løse herrefrisørernes 
udfordringer med kombinations-
aftaler.

Indførelsen af nye fagelementer ved 
en 50/50 fordeling vil give faglærte 
frisører nye muligheder ift. 
færdigheder og arbejdsgange, 
eksempelvis gennem brug af 
maskinen som nyt værktøj.

Man kan risikere at pensum bliver for 
bredt og overfladisk, hvis der indføres 
mere herreklip, skæg og barbering på 
den samme uddannelsestid.

Læs mere: Side 48 

Læs mere: Side 48 

Læs mere: Side 49, 53 

Læs mere: Side 49 

Læs mere: Side 51 

Læs mere: Side 52 

Læs mere: Side 51 

Læs mere: Side 52 Læs mere: Side 47, 50 

v Formforståelse ift. herreklip

v Maskinarbejde & basal fadeteknik

v Skæg og barbering

v Herreklip og klippeteknik

v Produktforståelse ift.

 hårprodukter til herrer v Vandondulation

v Permanentoprulning

v Fønbølger

v Konkurrencefrisering

v Jernkrøl

v Parykhåndtering

v Extensions
v Manicure
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Hovedkonklusioner: Kapitel 5: Potentielle opbygninger af 
frisøruddannelsen med et nyt fokus på herrearbejde
Model 2: Oprettelse af en separat uddannelse i herrearbejde

En anden mulighed er at oprette en separat uddannelse i herrearbejde, som 
kan fungere sideløbende til frisøruddannelsen. Dette vil dermed være en 
kortere, mere specialiseret uddannelse udelukkende i herrearbejde. På dette 
slide er angivet fordele og udfordringer ved modellen, samt potentiel 
opbygning og fagelementer, som er foreslået af herrefrisører og barbers i 
denne undersøgelse.

Fordele

Både frisører fra godkendte 
saloner, og herrefrisører og 
barbers tror på, at denne model 
vil tiltrække flest unge 
herrefrisører og barbers til 
uddannelsen.

Flere herrefrisører og barbers, 
som har fravalgt frisør-
uddannelsen, udtrykker, at de 
ville have taget denne uddan-
nelse i herrearbejde, hvis den 
havde eksisteret tidligere, eller 
at de vil tage den, hvis den 
oprettes.

Mange herrefrisører og barbers 
vil gerne have en elev fra en 
separat herreuddannelse, og 
uddannelsen vil afhjælpe 
udfordringer med kombinations-
aftaler.

En separat, specialiseret 
uddannelse giver mulighed for at 
skabe en elite-uddannelse i 
herre-arbejde, hvilket high-end 
herrefrisører ser som 
fordelagtigt.

Læs mere: Side 59 

Læs mere: Side 59 

Læs mere: Side 60 

Læs mere: Side 57 

Læs mere: Side 58 

Læs mere: Side 61 

Læs mere: Side 57 

Læs mere: Side 56-58

Der er ikke komplet 
enighed omkring 

uddannelsens optimale 
længde blandt 

herrefrisørerne, som 
foreslår mellem 1-2 år. 

Herrefrisørerne ønsker 
en vekseluddannelse 

med både skoleophold 
og læreplads i salon.

Længde & opbygning Foreslåede fagelementer

v Herreklip – opbygning, form & teknik
v Herreklip i langt hår
v Maskinarbejde
v Fades
v Skægpleje
v Skægtrimning
v Barbering
v Basal farveteori
v Håndtering af krøller/permanent
v Brug af snor og kniv
v Virksomhedsdrift & økonomi
v Ergonomi
v Psykologi
v SoMe og markedsføring

Læs mere: Side 62 Læs mere: Side 61

Under fokusgruppe-interviews 
var dette en af de foretrukne 
modeller for både frisører fra 
godkendte saloner, og high-
end herrefrisører.

Udfordringer

En 2-årig uddannelse i herrearbejde vil stadig 
være for lang for nogle low-end herrefrisører og 
mid-range barbers. Det vil kræve en særlig 
indsats at få udenlandske frisører med.  

Frisører fra godkendte saloner kan være 
bekymrede for skævvridninger i branchen som 
følge af en separat uddannelse, hvor nogle 
ønsker en samlet uddannelse, ligesom de ikke 
ønsker en elev fra en uddannelse i herrearbejde. 
Frisørerne problematiserer om det overhovedet er 
muligt at lave en skarp opdeling i herre- og 
damearbejde.

Centreringen af high-end herrefrisører i de større 
byer gør, at det kan være svært at finde 
lærepladser udenfor disse. Der kan evt. være 
udfordringer med at skaffe elever nok til en 
separat uddannelse.

Mange herresaloner er ikke opgraderet til 
kemibehandlinger. Inkluderes dette på 
uddannelsen, vil nogle herrefrisører ikke have 
mulighed for at tage elever ind.

Manglende ligestilling ift. specialisering, idet det 
ikke er muligt at vælge en særskilt retning inden 
for damearbejde til dem, som har særlig faglig 
interesse inden for dette felt.
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Hovedkonklusioner: Kapitel 5: Potentielle opbygninger af 
frisøruddannelsen med et nyt fokus på herrearbejde
Model 3: En fælles start med efterfølgende mulighed for specialisering

Den sidste mulige opbygning afdækket i denne undersøgelse er en opbygning 
med en fælles, grundlæggende start, med efterfølgende mulighed for vælge 
retning mod enten herre- eller damearbejde. I denne opbygning er der derfor 
mulighed for at ”stige af” efter at have taget et speciale, eller uddanne sig 
inden for både herre- og damearbejde, hvad der vil svare til den nuværende 
4-årige uddannelse, potentielt med en mere ligelig fordeling mellem herre- og 
damearbejde end i dag. På dette slide er angivet fordele, udfordringer, samt 
foreslåede fagelementer til hhv. den grundlæggende start og de to specialer.

Fordele Udfordringer

Modellen imødekommer både 
årsager til fravalg blandt 
herrefrisører og barbers ift. indhold 
og længde.

Denne model kræver en omfattende 
omstrukturering af den nuværende 4-
årige frisøruddannelse.

Ligestilling ift. muligheder for 
specialisering – mulighed for at 
specialisere sig i dame- såvel som 
herrearbejde, eller begge dele.

Nogle af dem, som vil være 
herrefrisører og barbers, ønsker 
muligvis ikke en grundlæggende del 
inden specialisering.

Den fælles start gør, at man kan 
vælge retning på oplyst grundlag, 
samt at kommende frisører med 
forskellige faglige interesser bliver 
blandet, hvilket muligvis kan 
afhjælpe stereotype opdelinger og 
inspirere til at vælge en retning, 
man måske indledningsvist ikke 
havde troet var noget for én. 

Denne model løfter bredden ift. 
faglighed i herrearbejde, men 
retningen i herrearbejde bliver 
muligvis ikke ligeså dybdegående og 
specialiseret som en komplet separat 
uddannelse i herrearbejde (model 2). 

Modellen skaber fleksibilitet ift. 
muligheden for at færdiggøre et 
speciale for herefter at bygge 
ovenpå på et senere tidspunkt.

Nogle frisører ønsker fortsat én samlet 
frisøruddannelse hvor en frisør har 
viden og færdigheder inden for alle 
fagets elementer.

Herrefrisører, barbers, og frisører 
fra godkendte saloner kan frit vælge 
mellem elever med enten 
specialiseret eller bred uddannelse.

Læs mere: Side 70 

Læs mere: Side 69 

Læs mere: Side 69 

Læs mere: Side 69 

Læs mere: Side 70 

Læs mere: Side 70 

Læs mere: Side 71 

Læs mere: Side 70

Læs mere: Side 66-68 

v Introduktion til 
dame- såvel som 

herrearbejde
v Grundlæggende 
klippeformer inden 

for herre- og 
dameklip (f.eks. 
solid, graduering, 

etager)
v Basal farveteori og 

kemi

Fælles, grundlæggende 
start 

Uddannelse i herrearbejde

v Avanceret fades og maskinarbejde, skæg 
og barbering samt yderligere herreklip

v Avanceret dameklip, farvning samt f.eks. 
extensions og farve af bryn og vipper.

Uddannelse i damearbejde

Uddannelse inden for både herre- og 
damearbejde

v Svarer til den nuværende 4-årige 
frisøruddannelse, potentielt med en 50/50 
fordeling mellem herre- og damearbejde.

Læs mere: Side 69

Under fokusgruppe-interviews 
var dette en af de foretrukne 
modeller for både frisører fra 
godkendte saloner, high-end 
herrefrisører, og frisørelever.
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Anbefalinger I

Overvej igangsættelse af 
arbejde mod model 2 eller 3, 

som er de foretrukne

Der er et ønske om og et behov for et større fokus på herrearbejde på frisøruddannelsen. MB har 
præsenteret tre modeller, som alle imødekommer dette, men som også hver især har specifikke fordele 
og ulemper, som Udvalget må overveje i det videre arbejde. Modellerne kan yderligere kombineres, 
således at eksempelvis både model 1 (50/50 fordeling på den 4-årige frisøruddannelse) og model 2 
(oprettelse af separat uddannelse i herrearbejde) igangsættes. Under fokusgruppeinterviews, hvor de 
tre modeller blev diskuteret i dybden, var det model 2 og 3, som var de mest populære. Disse blev set 
som modeller, der både kan forhøje fagligheden inden for herrearbejde i branchen, samt tiltrække de 
herrefrisører og barbers, som i dag fravælger frisøruddannelsen. MB anbefaler derfor at arbejde for, at 
en af disse modeller bliver til virkelighed. Model 3 har den fordel, at den imødekommer flere af model 
2’s udfordringer, herunder potentielt at modvirke skarpe opdelinger på uddannelsen samt ligestiller 
muligheder for specialisering. Dog har model 2 den store fordel, at den bliver opfattet som den mest 
attraktive for de herrefrisører og barbers, som i dag vælger frisøruddannelsen fra.

1

Afklar formålet med et større 
fokus på herrearbejde

2

Inddrag herrefrisører og 
barbers i arbejdet med et 

større fokus på herrearbejde på 
frisøruddannelsen

I denne undersøgelse har MB mødt mange dedikerede herrefrisører og barbers (især i den gruppe, som i 
denne rapport er kaldt high-end herrefrisører), som selv har kæmpet hårdt for at opnå en høj faglighed 
inden for herrearbejde, i manglen på en formel uddannelse i herrearbejde i Danmark. Disse herrefrisører 
ønsker i høj grad at blive involveret i arbejdet med et større fokus på herrearbejde på 
frisøruddannelsen, og mener, at deres specifikke faglighed og indblik i denne del af frisørbranchen gør, 
at de kan bidrage med særlig viden til gavn for Udvalget. MB anbefaler derfor at inddrage disse 
herrefrisører og barbers, og drage nytte af deres viden og erfaringer. Et samarbejde er især 
ønskværdigt, idet det især er herrefrisører og barbers i denne gruppe, som kunne være potentielle 
aftagere af elever fra en potentiel separat uddannelse i herrearbejde.

3

Ifm. et større fokus på herrearbejde kan Udvalget gå efter at løfte fagligheden i herrearbejde hos 
bredden eller hos eliten. I model 1 og 3 er der mulighed for at løfte branchens faglighed bredt, mens der 
med model 2 er mulighed for at lave en højt specialiseret uddannelse til dem, som vil være en del af 
eliten inden for herrefrisører og barbers i Danmark. Det var high-end herrefrisører i denne undersøgelse, 
som selv bragte dette potentiale på banen. De så en mulighed for at lave en uddannelse, som kan 
bringe Danmark tilbage på verdenskortet inden for herrearbejde, og som kan konkurrere med 
fagligheden på de prestigefyldte private kurser, som i dag dominerer markedet. MB anbefaler derfor, at 
Udvalget overvejer, om ønsket med et større fokus på herrearbejde er at løfte bredden eller skabe en 
elite inden for herrearbejde i Danmark, eller arbejde for begge dele ved f.eks. at kombinere model 1 og 
2 eller gå efter model 1 eller 3.
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Anbefalinger II

Igangsæt særlig indsats for at 
tiltrække low-end herrefrisører 

og mid-range barbers til en 
uddannelse i herrearbejde

Det er ønskeligt at tiltrække flere af de selvlærte eller privatuddannede herrefrisører- og barbers til en 
potentiel uddannelse i herrearbejde. Der skal dog en særlig indsats til for at tiltrække disse. 
Udenlandske herrefrisører og barbers har ofte et begrænset kendskab til det danske uddannelsessystem 
og kender i nogle tilfælde tilsyneladende slet ikke til en gratis frisøruddannelse. Derudover eksisterer et 
stort udbud af private kurser i herrearbejde i Danmark, som gør, at herrefrisører og barbers tager disse 
i stedet. De er korte og tilgængelige, og unge, som vil ind i branchen, får dem ofte anbefalet af andre 
herrefrisører og barbers. Oprettes der en separat uddannelse i herrearbejde anbefaler MB derfor en 
særlig indsats ift. at udbrede kendskabet til denne uddannelse og dens fordele ift. private kurser. 

4

Gør kombinationsaftaler mere 
attraktive

En stor del af herrefrisører og barbers ønsker elever fra frisøruddannelsen, og oplever også, at elever 
kontakter dem ifm. en læreplads. Mange ellers faglærte herrefrisører og barbers har dog ikke elever i 
dag, selvom de har muligheden gennem en kombinationsaftale. Herrefrisører og barbers oplever 
problemer med kombinationsaftaler og manglende mulighed for samarbejde med saloner, som udfører 
damearbejde. Hvis model 1 vælges, og behovet for lærepladser i herresaloner som følge af dette 
sandsynligvis kun bliver større, foreslår MB et større fokus på dette og facilitering af samarbejde 
salonerne imellem. Her er det vigtigt, at de enkelte saloner kan se fordelene ved kombinationsaftaler, og 
værdien i hinandens forskellige fagligheder.

5

Særlig godkendelsesproces og 
opmærksomhedspunkter ift. 
herrefrisører og barbers, der 
ønsker at tage imod elever

Der er i denne undersøgelse mange herrefrisører og barbers, som er enten selvlærte eller 
privatuddannede, som ønsker elever. Især hvis model 2 eller 3 vælges, vil det være ønskværdigt at 
drage nytte af dette. Det vil dog kræve en særlig indsats og godkendelsesproces ift. at afklare 
herrefrisørernes kvalifikationer samt om salonen lever op til fagstandarder. Mange af de saloner, som 
MB har besøgt, har for eksempel ikke været opsat til kemibehandlinger. Inddrages kemi på separate 
uddannelser i herrearbejde, er dette derfor et opmærksomhedspunkt ift. at skaffe nok lærepladser. 

6



15

Anbefalinger III

Vær opmærksom på 
ekskluderende stereotyper

Ligesom herrefrisører og barbers i dag oplever, at ekskluderende stereotyper afholder unge mænd fra at 
tage frisøruddannelsen, er der en risiko for, at disse stereotyper bliver videreført og vedligeholdt på en 
separat uddannelse i herrearbejde. MB anbefaler derfor, at det er et opmærksomhedspunkt i Udvalgets 
videre arbejde, at alle føler sig velkomne og tilpasse på såvel den 4-årige frisøruddannelse som på 
eventuelle separate uddannelser i herrearbejde eller i specialiseringer i dame- eller herrearbejde. At 
komme stereotyper til livs kræver imidlertid en langsigtet, målrettet indsats, som involverer alle 
branchens institutioner, f.eks. gennem arbejde med rollemodeller eller inklusionskampagner.

7

Opstart af separat uddannelse i 
herrearbejde i større byer

MB erfarer, at high-end herrefrisører og barbers, som især vil være relevante som potentielle 
læresteder, ofte befinder sig i større byer, og især i København. Oprettes en separat uddannelse i 
herrearbejde eller specialiseringer i dame- og herrearbejde, er det derfor en mulighed at opstarte 
uddannelsen i få, større byer. Dette vil give mulighed for at oplære herrefrisører og barbers til at være 
fremtidens læresteder, hvorved uddannelsen efterhånden vil kunne udbredes til andre dele af landet. 

8



KAPITEL 3

Frisørbranchen: 
Udviklinger og tendenser 

ift. herrearbejde
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Frisørtyper og begrebsafklaring I

4 forskellige frisørtyper

For at overskueliggøre det omfattende marked, som er opstået i 
frisørbranchen, vælger vi analytisk at opdele frisører i forskellige 
kategorier med hver med deres særegne karakteristika. Gennem hele 
rapporten er det også navnene på disse typer, som der anvendes til at 
forklare og analysere forskellige perspektiver. 

Derudover har vi forskellige betegnelser, som vi anvender som 
paraplybetegnelser for flere forskellige typer af frisører:

Ø Vi anvender frisører til at betegne alle typer af frisører, herrefrisører og 
barbers i Danmark. 

Ø Vi anvender herrefrisører og barbers til at betegne alle herrefrisører og 
barbers i Danmark, der som udgangspunkt kun arbejder med 
herrearbejde i deres salon (dvs. både high-end, low-end og den 
amerikanske barber)

Ø Vi anvender faglærte herrefrisører og barbers til at betegne alle 
herrefrisører og barbers, der har den 4-årige frisøruddannelse.

På de følgende to sider præsenterer vi de forskellige arketyper af frisører, 
som vi anvender i rapporten. Typerne er fremkommet af det analyserede 
indsamlede datamateriale, og er en måde at overskueliggøre de mange 
forskellige typer af frisører, herrefrisører og barbers, der eksisterer på 
det danske marked og som er inkluderet i denne undersøgelse.

Frisør fra godkendt salon High-end herrefrisør

Mid-range barber Low-end herrefrisør
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Frisørtyper og begrebsafklaring II

Frisøren fra den godkendte salon

Frisøren fra den godkendte salon har taget den 4-årige 
frisøruddannelse, og arbejder eller ejer en salon, som er godkendt til at 
tage imod elever fra frisøruddannelsen. 

Et herreklip hos frisøren fra den godkendte salon kan koste op til 750 
kr.

High-end herrefrisøren

High-end herrefrisører har taget enten den 4-årige frisøruddannelse 
og/el. en prestigefyldt privatuddannelse i herrearbejde.

Et herreklip hos den high-end herrefrisør og barber koster 500-650 kr. 

De fleste high-end herrefrisører foretrækker at blive kaldt herrefrisør, 
mens enkelte også kalder sig barbers.

Kendetegn: bred høj faglighed, højt 
uddannelsesniveau, høj pris 

Kendetegn: specialiseret høj faglighed, 
højt uddannelsesniveau, høj pris 
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Frisørtyper og begrebsafklaring III

Mid-range barberen

Mid-range barber har typisk enten taget en privat uddannelse/kursus, 
enten i herrearbejde eller både herre- og damearbejde, et udenlandsk 
uddannelsesforløb, eller er selvlærte.

Et herreklip hos mid-range barber koster 250-450 kr. afhængigt af, 
hvilken by barberen ligger i. Den mid-range barber foretrækker at bliver 
kaldt for en barber, og kan have et amerikaniseret udtryk i salonen.

Low-end herrefrisøren

Den low-end herrefrisør er typisk selvlærte. Enkelte har taget 
privatuddannelse eller kursus eller en uddannelse i udlandet. 

Herrefrisørerne er ofte udenlandske. Et herreklip hos den low-end 
herrefrisør koster 120-200 kr. 

Kendetegn: specialiseret middel faglighed, 
middel uddannelsesniveau, middel pris 

Kendetegn: specialiseret lav faglighed, lav 
uddannelsesniveau, lav pris 



20

Regionale forskelle i udbredelsen og antallet af 
herrefrisører og barbers

Herrefrisør- og barbertrenden er størst i København, Aarhus og 
Næstved

Det blev klart for MB i både rekrutteringen af interviewdeltagere og 
besøgene i de 8 byer, som interviewene har fundet sted i, at herrefrisører og 
barbers er mere udbredte i nogle dele af landet end andre, samt hvilke typer 
af herrefrisører og barbers, som er i tilstede i de forskellige byer. 

High-end herrefrisører befinder sig især i København, mens der også er 
enkelte i Aarhus, Aalborg og Odense. I disse tre store byer er der også en 
høj koncentration af både barbers og low-end herrefrisører. 

I Herning, Kolding, og Roskilde befinder der en del low-end herrefrisører og 
barbers. Der er dog klart et mindre etableret miljø, om end herrefrisører og 
barbers fra Kolding ofte har netværk til herrefrisører og barbers i Odense. 

Næstved skiller sig ud med et særligt højt antal low-end herrefrisører og 
barbers i forhold til byens størrelse. Under besøg i Næstved observerede MBs 
konsulenter et stort antal herre- og barbersaloner, som lå næsten side om 
side. MB interviewede i alt 4 herrefrisører og barbers i Næstved, hvoraf 3 var 
selvlærte, og en havde udenlandsk uddannelse fra sit hjemland. Alle de 
interviewede var herudover udenlandske. 

Kortet giver et vejledende billede af forekomsten af de opstillede frisørtyper i 
de besøgte byer. Dette kan være relevant ift. at vurdere, på hvilke skoler en 
potentiel uddannelse i herrearbejde kunne være relevant at opstarte, samt 
overveje udbredelsen af herrefrisører og barbers som trend. Disse regionale 
forskelle betyder derudover, at der især vil være muligheder for elevoptag 
hos herrefrisører og barbers i København, samt i enkelte saloner i Aarhus, 
Aalborg og Odense. Kortet viser, at det især er i de større byer, hvor der 
eksisterer en særlig faglighed inden for herrearbejde, visualiseret med 
fremkomsten af high-end herrefrisører, mens low-end herrefrisører og 
barbers er udbredte i alle dele af landet.

Barbers

Low-end herrefrisører

High-end herrefrisører

Få Mange
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Herrefrisører og barbers: Uddannelsesbaggrund

18/44 har gennemført den 
4-årige frisøruddannelse 

11/44 har taget private kurser 
og uddannelser i Danmark

4/44 har udenlandsk 
uddannelse

11/44 er uden uddannelse

Disse herrefrisører og barbers deres 
faglige niveau som særdeles højt. 

Flere af dem har taget supplerende 
kurser i herrearbejde efter endt 

uddannelse, eller på anden måde 
suppleret med yderligere viden inden 
for herrearbejde. Denne gruppe har 

højere priser end gennemsnittet 
blandt herrefrisører og barbers. Langt 

størstedelen af denne gruppe er 
etnisk danske.

Denne gruppe har selv betalt for 
private uddannelser og kurser i 
Danmark. Dette er både kurser 

specifikt i herrearbejde, eller private 
frisørskoler, som dermed både 

uddanner i herre- og damearbejde. 

Hos herrefrisører og barbers, som er 
privat uddannet, er priserne på et 
mellemleje mellem de faglærte og 

selvlærte herrefrisører. 

Denne gruppe dækker over 
herrefrisører og barbers, som er 

uddannet i udlandet. Der er en stor 
del af både de faglærte og 

privatuddannede herrefrisører, som 
også har taget kurser i udlandet, som 

ikke er medtalt her. Kategorien 
dækker både over danske 

herrefrisører, som har taget 
uddannelser i Europa (f.eks. London), 
samt udenlandske herrefrisører, som 

har taget uddannelse i deres 
hjemlande.

11/44 af de interviewede 
herrefrisører og barbers er helt uden 

nogen former for formel 
frisøruddannelse. Disse frisører er 
ofte blevet oplært af venner eller 

familie, er ofte ikke etnisk danske, og 
tager lavere priser for deres 
behandlinger end både de 

privatuddannede, udenlandsk 
uddannede og faglærte.

Denne figur viser, hvilke uddannelsesbaggrunde som de interviewede herrefrisører og barbers har. I figuren kan vi se, at der er stor bredde i uddannelsesbaggrunde 
blandt herrefrisører og barbers i Danmark. Mange har kombineret flere uddannelser, og f.eks. taget både frisøruddannelsen og private kurser, eller taget både private 
kurser i Danmark og i udlandet. Flere af herrefrisørerne og barbers fortæller, at de har måttet ”designe” deres eget uddannelsesforløb, idet der ikke har været én 
uddannelse, som var perfekt for dem. I denne figur er hver frisør kun talt med i én af nedenstående kategorier, i den kategori, som vurderes som deres primære 
uddannelsesbaggrund.
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Uddannelser og kurser i herrearbejde

Land Uddannelsesnavn og  beskrivelse

Danmark Men’s Dogma. Intensivt kursus i herrearbejde på 
ca. 168 timer, hvor eleverne klipper 75 
herremodeller. Henvendt til både begyndere, og 
faglærte, som vil opkvalificeres i herrearbejde.

Danmark Københavns Frisørskole. Tilbyder uddannelser af 
forskellige længder, heriblandt et 3-måneders 
kursus til herrefrisør. I denne undersøgelse er der 
dog kun herrefrisører, som har taget skolens 1-
årige uddannelsesforløb med både herre- og 
damearbejde.

Danmark Barberlab Academy. Skræddersyet forløb i 
herrearbejde, hvor eleven bliver oplært af en mere 
erfaren barber. Der er derfor ingen fast pris eller 
længde.

Danmark Beauty and Style. Har skoler over hele landet. 
Tilbyder uddannelsesforløb på 1-2 år. I denne 
undersøgelse er der dog kun herrefrisører, som har 
benyttet skolen i Aarhus.

Danmark Xkrona Academy. Kursus på 6 måneder, med et 
specifikt fokus på fades og moderne herrefrisurer. 

Danmark Nordic Barber Academy. Kursus på 6 måneder i 
herrearbejde. Undervisning i bl.a. fade, 
klippemetoder, hårproblemer. 

Holland Reuzel: ”The Old School Barber Academy”.
Tilbyder kurser i herrearbejde på engelsk for både 
begynder og øvede barbers og frisører.

London London School of Barbering. 3 måneders 
uddannelse i herrearbejde henvendt til begyndere. 

Det store marked af private uddannelser til herrefrisører skyldes 
manglende fokus på herrearbejde på frisøruddannelsen

Figuren til højre viser et overblik over de kurser og uddannelser, som 
herrefrisører og barbers der har deltaget i denne undersøgelse, har taget. 
Der er fokuseret på kurser, som ligger i Europa. Enkelte herrefrisører og 
barbers har haft uddannelsesforløb i f.eks. Syrien eller Jordan. 

Men’s Dogma og Reuzel er eksempler på kurser, som nogle herrefrisører og 
barbers har taget som efteruddannelse til frisøruddannelsen. Nogle af 
frisørerne fra godkendte saloner benytter sig af Men’s Dogma. Disse to 
kurser bliver italesat som de mest prestigefyldte og dem, med den højeste 
faglighed inden for herrearbejde af både herrefrisører, barbers og frisører fra 
godkendte saloner. 

Barberlab Academy, Nordic Barber Academy og Xkrona er mindre kurser i 
herrearbejde, som især henvender sig til barbers eller low-end herrefrisører. 
Dem som tager disse uddannelsesforløb har ofte hørt om dem fra andre, som 
har taget dem, og nye elever rekrutteres dermed især igennem netværk. Da 
disse kurser ikke er opfattet som ligeså prestigefyldte i branchen, er de ikke 
relevante for high-end herrefrisører. Underviserne på disse kurser er ofte 
selvlærte eller har taget andre private kurser.

Københavns Frisørskole og Beauty and Style er mere bredt kendte kurser i 
både herre- og damearbejde, som henvender sig til barbers og low-end 
herrefrisører. Nogle udenlandske low-end herrefrisører og barbers kan endda 
have den opfattelse, at Københavns Frisørskole er lig med den officielle 
danske frisøruddannelse. Herrefrisører og barbers som har taget disse kurser 
ser fordele i at tilegne sig kompetencer inden for både herre- og 
damearbejde, selvom de forventer at fokusere på herrearbejde efterfølgende. 
Disse kurser er ligeledes anset som mindre prestigefyldte blandt både high-
end herrefrisører og barbers og frisører fra godkendte saloner.
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Herrefrisører og barbers i branchen i dag

Herrefrisører og barbers i Danmark er både en ældre og ny tendens

Flere af herrefrisørerne og barbers påpeger, at deres erhverv ikke er nyt. 
Der har altid været herrefrisører og barbers i bybilledet, som tilbød 
behandlinger specialiseret til mænd, ligesom der før i tiden har været 
tydelige opdelinger blandt frisører som enten herre- eller damefrisører. I 
branchen har der været en udvikling, hvor man førhen havde herre- og 
damefrisører, efterfulgt af en overgang, hvor frisørsaloner i højere grad har 
været generaliserede og udbød alle slags behandlinger, efterfulgt af en 
tilbagevending til specialiserede herrefrisører og barbers.

For high-end herrefrisører er problematikker såsom ujævn fordeling mellem 
herre- og damearbejde på frisøruddannelsen, eller manglende mulighed for 
at komme i lære hos en herrefrisør, dermed hverken nye eller ukendte. Alle 
herrefrisører og barbers samt frisører fra godkendte saloner, anerkender 
dog, at der de seneste 10-15 år er sket en særlig opblomstring ift. 
herrefrisører og barbershops i branchen. Dette gælder både ift. et forøgelse i 
antal, men også igennem en større spredning herrefrisører og barbers 
imellem - eksempelvis i nationalitet, uddannelsesbaggrund, og prisniveau.

Ligeledes kan der være store forskelle på størrelsen af disse herrefrisører og 
barbershops, som spænder fra små enkeltmandssaloner til kæder med flere 
saloner. De enkelte herrefrisører og barbershops forsøger også at henvende 
sig til bestemte typer af kunder, eller ramme særlige stemninger, hvor nogle 
f.eks. er særligt inspirerede af et amerikansk barberudtryk, mens andre 
forsøger at skabe et mere stilrent, skandinavisk udtryk eller markedsfører 
sig som en ‘traditionel’ eller ‘gammeldags’ herrefrisør.

Selvom herrefaget dermed altid har været til stede, fortæller såvel frisører 
om en særlig trend eller tidsånd inden for herrearbejde, som mange, og især 
mange unge mænd, er tiltrukket af.

” I de seneste 10-15 år, er der bare sket en 
eksplosion med det her herre, og med det klassiske 

herrearbejde.”
High-end herrefrisør

”Folk fra Mellemøsten kom hertil, de var trænede 
barbers og åbnede deres barbershops. Omkring 

2005 åbnede high-end barbershops op igen .. I et 
stykke tid havde du de rigtig billige, og de rigtig 
dyre steder. Nu er der også et mellemmarked, og 
det går stærkt. De ligger lidt mere i deres design 

og tager cirka 300-350 kr.”
High-end herrefrisør

”Men det her barberkultur, det er jo blevet så 
kæmpestort, i hele verden. I starten var det også 
sjældent, jeg mødte en barber, og nu møder jeg 

dem tit. Det er helt eskaleret – og utroligt nok, har 
alle sammen travlt og har noget at lave.”

Mid-range barber
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Barbers og herrefrisører som trend og tendens

Nogle frisører fra godkendte saloner mener, at barbertrenden vil 
aftage igen, mens herrefrisører og barbers mener, at den er kommet 
for at blive

Både herrefrisører og barbers og frisører fra godkendte saloner anerkender, 
at flere og flere mænd ønsker at tage til frisøren for at få en særlig 
oplevelse. Derudover stiller mænd i højere grad i dag end førhen krav til stil 
og produkter. Det har skabt marked for herrefrisører og barbers, som 
specialiserer i behandlinger til mænd. Samtidig stiller det nye krav til frisører 
fra godkendte saloner, f.eks. i forhold til færdigheder inden for skæg, fades, 
og herreklip generelt.

Nogle af de faktorer, frisører peger på som har drevet udviklingen frem er 
sociale medier, som gør, at kunderne bliver inspireret til nye frisurer og 
stilarter, samt Covid-19, hvor flere mænd valgte at få et skæg, der skal 
plejes. Samtidigt er det blevet mere accepteret i samfundet at gå op i sit 
udseende som mand. Herudover italesættes det, hvordan selve oplevelsen af 
at tage i en ‘ægte’ herresalon, hvor herrerne tilgodeses og er i centrum, er 
blevet populær. Nogle frisører ser dette som en reaktion på, at frisørsaloner 
tidligere ikke har været opmærksomme nok på deres mandlige kunder, og i 
stedet fokuseret på damearbejdet, der også blev opfattet som der hvor 
indtjeningen lå, en opfattelse, som stadig eksisterer i dag. 

Hvor herrefrisører og barbers forventer, at herretrenden varer ved, er 
frisørerne fra de godkendte saloner mere skeptiske. Flere af frisørerne ser 
skæg og fades som en trend, der vil komme og gå, som trends altid gør. 
Den forretningsmodel, som herrefrisører og barbers har, bliver derfor 
opfattet som risikabel, idet herrefrisører og barbers sætter deres lid til én 
kundetype, som måske ikke eksisterer i samme grad om få år. 

” Corona har gjort super meget. Jeg har mange 
kunder, som har længere hår og skæg for første 

gang. Og det er en tendens som har holdt stik. Der 
er flere med skæg og længere hår som vil beholde 

stilen. Unge mennesker begynder at 
eksperimentere mere og mere. Det er mullets og 

spiky og ikke så konservativt.”
High-end herrefrisør

”Herrerne er overset i mange saloner i 
frisørbranchen … man regner dem ikke for så 

meget. Der er sket en udvikling. Det der med at 
kunne bære et skæg, det er en ny ting, der er 

kommet de sidste 20 år. Og det er noget, som man 
ikke selv kan tage sig af … Mændene er mere 

forfængelige end de fleste kvinder. Og de går ud 
herfra med 3 produkter. Skægget skal sidde lige i 

skabet.”
Frisør fra godkendt salon

”Moden kan ændre sig, lige pludselig. hvis folk ikke 
vil have fades, så har du en fed salon, men du skal 
ændre dit koncept. Det er ligesom at gå på kasino 

og sætte det hele på sort. Du kan vinde mange 
penge, men det er også meget risikabelt.”

Frisør fra godkendt salon
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Konkurrence mellem herrefrisører/barbers og frisører fra 
godkendte saloner

Frisører fra godkendte saloner samt herrefrisører og barbers føler 
sig ikke i konkurrence med hinanden. Men de føler sig i konkurrence 
indbyrdes

Både herrefrisører og barbers, samt frisører fra godkendte saloner, giver 
udtryk for, at man konkurrerer mere med saloner, som ligner ens egen, og 
mindre på tværs af salontyper. Det kommer eksempelvis til udtryk ved, at 
flere af salonerne nævner, at de kan finde på at sende kunder over til enten 
en godkendt salon eller en barber, hvis de mener, at de kan udføre en 
behandling bedre: En godkendt salon sender eksempelvis nogle gange 
kunder til en barber, hvis de skal have ordnet deres skæg.

Frisører fra godkendte saloner mener, at de leverer et andet produkt ift. 
faglig bredde og viden end herrefrisører og barbers. Omvendt mener 
herrefrisører og barbers, at de leverer et særskilt produkt igennem deres 
specialisering og fokusering på herre.

Hverken frisører fra godkendte saloner, eller high-end herrefrisører føler sig i 
konkurrence med low-end herrefrisører. De mener, at de kan levere et andet 
produkt ift. faglighed, men også tiden, der bliver brugt på den enkelte 
kunde. Disse frisører ser dermed kunder, som går til de billigere frisører, 
som uden for deres rækkevidde, idet disse kunder aldrig kommer til at 
betale de priser, som frisørerne kræver. De forskellige frisørtyper henvender 
sig dermed til, og konkurrerer om, forskellige kundetyper.

Både faglærte herrefrisører og frisører fra godkendte saloner, udtrykker 
frustration over, at frisørtitlen ikke er beskyttet, og at alle kan åbne en 
frisørsalon, uanset uddannelse. Frustrationen handler mere om faglig 
stolthed og synet på frisørbranchen, som de selvlærte og ofte billige frisører 
er med til at skabe, end om konkurrence. Frisørerne ser deres erhverv som 
et håndværk, der skal beskyttes, og de mener, at billige og selvlærte frisører 
skaber et billede af frisørklip som noget, man ikke behøver at betale særlig 
mange penge for. Det gør, at både dyrere herrefrisører og barbers, og 
frisører fra godkendte saloner, skal forsvare deres priser overfor kunderne.

”Der er altid de her frisørsaloner, som klipper for 100 
kroner, de konkurrerer individuelt … Vi har nogle 

konkurrenter, som også er barbershops, men vi ser 
ikke frisørerne [fra godkendte saloner] som 

konkurrenter. Det er nogle andre typer kunder, som 
kommer der.”

     Mid-range barber

”Jeg ser rigtig mange, som ikke tager nok penge i 
forhold til det håndværk det er, så priserne bliver 

dumpet, og det gør de nok også, fordi der er rigtig 
mange folk, som er selvlærte … Så jeg ser en 

branche, som ligesom så mange andre håndværk 
lider under, at man ikke sætter mere fokus på den 

stolte, dygtige håndværker, og ikke tør tage den pris, 
som en dygtig håndværker skal tage.” 

     Frisør fra godkendt salon

”Jeg føler ikke helt, der egentlig er konkurrence – det 
er forskelligt, hvad man kan tilbyde. Der skal også 

være plads til, at kunderne kan vælge noget 
forskelligt. Kunder, som kommer her, de vælger at 

betale for vores klipning, og andre siger: ‘jeg kan få 
det billigere nede af gaden’. Men dem, som vil betale 

prisen, det er fordi, de er tilfredse med den 
behandling og den service, de får her. Der er forskel 

på kunderne, og forskel på frisørerne.”
Frisør fra godkendt salon
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Kundetypers efterspørgsel på uddannede frisører

”Kunden føler sig mere sikker, hvis man kan 
sige, at man har en uddannelse. Jeg synes ret 
ofte, at det bliver snakket om, hvor kunderne 

spørger ind, og spørger ”er i alle sammen 
uddannede?” Dog synes jeg ikke, at der er så 
stor forskel på tværs af uddannelserne, for 

kunderne. De ved ikke, hvor gode de 
forskellige frisørskoler er. Det er vigtigere, at 

man kan sige, at man har en form for 
uddannelse.”

Mid-range barber

For kunder, som går til frisører fra godkendte saloner, er det vigtigt, 
at deres frisør har taget frisøruddannelsen.

Frisørerne fra godkendte saloner fremhæver, at det er vigtigt for deres 
kunder, at de har taget frisøruddannelsen, og flere reklamerer også med det 
i deres saloner med klistermærker eller skriver det tydeligt frem på deres 
hjemmeside. Frisører fra godkendte saloner fortæller, at det netop kan være 
på grund af tidligere dårlige oplevelser hos ufaglærte, at deres kunder 
ønsker at blive klippet af en faglært frisør, hvor de kan stille højere krav til 
både kvalitet og helhedsoplevelse. Nogle frisører fra godkendte saloner 
fremhæver dog ligeledes, at uddannelse anses som vigtig for deres 
specifikke kundesegment, mens det for andre kundetyper vil have mindre 
betydning. 

Det er mindre vigtigt for kunderne hos herrefrisører og barbershops, 
at deres frisør har taget frisøruddannelsen

Flere herrefrisører og barbers fremhæver, at deres kunder lægger mindre 
vægt på, at de har taget den 4-årige frisøruddannelse, så længe resultatet 
på behandlingen er god. De beskriver ligeledes deres herrekunder som 
særdeles loyale. Enkelte herrefrisører og barbers nævner dog, at det er rart 
at kunne fremvise et uddannelsesbevis for kunderne. Det kan gøre, at 
herrefrisører og barbers vælger at betale for en privat frisøruddannelse, idet 
de gerne vil have et certifikat på deres færdigheder, som kan fremvises til 
kunderne. Hertil gælder det, at det er svært for den enkelte kunde at skelne 
mellem de forskellige frisøruddannelser og -kurser, herunder kvaliteten af 
dem. Det bliver derfor blot vigtigt, at frisøren har uddannelse, og mindre 
vigtigt, hvilken uddannelse, frisøren har.

Spørgsmålet om uddannelse er også et spørgsmål om pris. Low-end 
herrefrisører er billigere, hvorved kunderne ikke forventer, at frisøren har 
uddannelse. Mid-range barbers og high-end herrefrisører er dyrere, og har 
ofte et mere professionelt udtryk, hvorved uddannelse forventes. Flere 
barbes og high-end herrefrisører reklamerer også med at have uddannede 
frisører, om end disse kan være uddannet på kurser i stedet for 
frisøruddannelsen.

”Det er vigtigt for kunderne, at frisøren har 
uddannelse.”

Frisør fra godkendt salon

”Vi har mange kunder som har været ved en 
barber, som kommer her, fordi de skal have 

skægget rettet, fordi barberen har gjort det dårligt. 
Og det er jo ærgerligt, når man får ordnet sit skæg 
hos en barber, og så er det grimt. Og det er jo fordi 
der ikke ligger uddannelse bag det. Men man tror 
man kan. Det er at springe over hvor gærdet er 

lavest.”
Frisør fra godkendt salon
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Sociale mediers betydning ift. herrearbejde

” Jeg har selv lært mig frem til, hvordan jeg skal klippe 
kunderne, gennem Youtube videoer, og ved at øve mig 

på en masse venner hen ad vejen, og lærte 
efterhånden mine egne teknikker.”

Mid-range barber

”Trimning af skæg og barbering, der er mange der tror 
det er nemt, men det er det ikke. Jeg har set videoer 

på Youtube.”

     Low-end herrefrisør

Sociale medier som Instagram er en vigtig markedsføringskanal for 
low-end herrefrisører og barbers

Flere af især interviewede barbers, samt enkelte high-end herrefrisører, 
fremhæver, at sociale medier spiller en stadigt større rolle. I en branche, 
hvor der er stigende konkurrence og et mættet marked, bliver det vigtigt at 
markedsføre sig og skille sig på ud sociale medier. Det kan tiltrække kunder, 
hvis man har flotte videoer af sine fades og barberinger på Instagram. Hvis 
man tilbyder et kursus i herrearbejde, kan man også markedsføre dette via 
sociale medier. På grund af det store fokus på markedsføring via sociale 
medier for herrefrisører og barbers, er der også nogle af disse, som ser disse 
færdigheder som relevante på en potentiel uddannelse i herrearbejde, og 
dette er også et fagelement på nogle af de eksisterende private kurser i 
herrearbejde. 

Både herrefrisører og barbers, samt frisører fra godkendte saloner, 
bruger f.eks. YouTube til at tillære sig færdigheder inden for 
herrearbejde

På tværs af undersøgelsens respondenttyper bliver det beskrevet, at sociale 
medier som YouTube bruges til at tillære sig de seneste nye færdigheder 
inden for herrearbejde. På denne måde bliver YouTube en måde at tillære sig 
færdigheder, som man for eksempel ikke har lært på frisøruddannelsen, men 
også en måde at følge med de seneste nye trends. Det er især inden for 
skæg og barbering, at flere må ty til nye veje ift. oplæring. Således nævner 
nogle herrefrisører og barbers at have øvet barbering med kniv på en ballon, 
inden man gik over til rigtige modeller, fordi de har set det på YouTube.

”Jeg har selv gjort en indsats for at få ekstra 
[herre]modeller ind i salonen. Jeg har set meget på 

YouTube, fordi jeg synes jeg manglede noget på 
skolen.”

     Frisør fra godkendt salon

”Det er vigtigt at kunne klippe 
med kvalitet, fordi så kommer 

kunderne igen og igen. Det bliver 
også vigtigere og vigtigere, at 

lave ting på instagram og sådan 
noget.”

Mid-range barber

”Vi lægger mange ting på 
Instagram. Vi er gode til at være 

fotograf. Der skal være god 
service. Det skal man også lære.”

Mid-range barber
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Oplevede stereotyper i branchen

Der eksisterer stadig tydelige stereotyper i frisørbranchen

Både frisører fra godkendte saloner, og herrefrisører og barbers, oplever, at 
der stadig eksisterer ekskluderende stereotyper i branchen. Især opleves 
stereotypen, hvor det forudindtages, at mænd i frisørfaget er homoseksuelle. 
Flere herrefrisører og barbers mener, at det har været med til at afholde 
mænd fra at tage uddannelsen og til at blive frisører, og at en potentiel 
uddannelse til herrefrisør eller barber vil kunne være med til at gøre op med 
denne stereotyp og tiltrække flere mænd til faget. Dette skyldes, at barbers 
kædes sammen med det maskuline, mens frisører kædes sammen med det 
feminine. En high-end herrefrisør beskriver også behovet for flere mandlige 
’helte’ eller forbilleder blandt herrefrisører og barbers, ligesom eksempelvis 
Gun-Britt har været det inden for damearbejde. Det kan være med til at 
inspirere flere mænd til at få øjnene op for faget.

Vigtigt at have eksisterende stereotyper for øje i en potentiel 
uddannelse i herrearbejde

Det er vigtigt at overveje risikoen for, at skadelige, ekskluderende 
stereotyper bliver vedligeholdt og videreført på en potentiel uddannelse i 
herrearbejde, samt hvordan man aktivt modarbejder dette. Selvom det er 
ønskeligt at tiltrække flere mænd til frisørbranchen, samt opbygge forbilleder 
og høj faglighed inden for herrearbejde i Danmark, er det vigtigt at fortsætte 
arbejdet for, at alle køn og seksualiteter føler sig velkomne og tilpasse både 
på den nuværende frisøruddannelse, samt på en potentiel uddannelse i 
herrearbejde herefter. De nuværende oplevede stereotyper viser, at der er 
en fare for, at en potentiel uddannelse i herrearbejde vil blive opfattet som 
‘maskulint’ og som specifikt henvendt til mænd, mens den nuværende 
frisøruddannelse kan blive set som ‘feminin’ og henvendt til kvinder. 

Det at klippe hår har da også været noget, 
hvor ”det er noget, homoseksuelle gør”, det er 
også en stereotyp, som jeg har lidt under. Hvor 
jeg tror, mange fyre er ved at få øjnene op for, 
at man kan godt være barber, og det er sejt. 
Men det er bare meget kvindedomineret lige 
nu, og det påvirker også os. Og er man på 
frisøruddannelsen, så er man ene hane i 

hønsegården. Så der er en fordom om faget, at 
det er noget for kvinder, og det tror jeg, at det 

her barber kan være med til at skubbe til.”
 High-end herrefrisør

”Hvis der var en herrefrisøruddannelse, så ville det 
tiltrække flere rigtige mænd, ikke kun dem med løse 

håndled.”
High-end herrefrisør

”Alle troede vi var homoseksuelle på uddannelsen. I dag 
er det noget andet. Hvis du er barber i dag, så er du 
top maskulin. Hvis man er frisør så bliver man set på 
som homoseksuel .. Der skal være nogle at se op til - 

faget dør, hvis der ikke er nogle at se op til. Vi skal have 
lidt større og lidt flere helte. Der har været nogle i 

historien, dem skal vi også have i herrefaget.”
High-end herrefrisør
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Opsummering: Holdninger og erfaringer fordelt på arketype

Low-end herrefrisør Mid-range barber High-end herrefrisør Frisør fra godkendt salon

Har været tilstede i 
bybilledet i mange år. Dog 
opblomstring de seneste 

årtier.

Er udbredte i hele landet.

Er primært i konkurrence 
med andre low-end 

herrefrisører.

Det forventes ikke fra 
kunderne, at frisøren er 

uddannet.

Er en del af en nyere opstået 
tendens, som er lidt dyrere 

end low-end og ofte har 
amerikaniseret udtryk.

Er udbredte i hele landet.

Er primært i konkurrence 
med andre mid-range 

barbers. 

Det forventes i nogen grad, 
at barberen har en form for 

uddannelse pga. højere 
priser.

Har eksisteret i mange år, 
dog for nylig større 

opblomstring. 

Befinder sig i større byer: 
Odense, Aalborg, Aarhus og 

især København.

Primært i konkurrence med 
andre high-end 
herrefrisører.

Det forventes, at frisøren 
har en form for uddannelse 

pga. højere priser.

Faglærte high-end 
herrefrisører har oplevet 

stereotyper på uddannelsen 
og i branchen.

Primært i konkurrence med 
andre faglærte frisører.

Det forventes af kunderne, 
at frisøren har 

frisøruddannelsen.

Ser i nogen grad 
herrefrisører og barbers som 
en trend, der muligvis vil gå 

over igen.



KAPITEL 4

Behovet for mere uddannelse 
i herrearbejde
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Frisører fra godkendte saloner: Syn på frisøruddannelsen

Frisører fra godkendte saloner er stolte over deres uddannelse og 
fremhæver den faglige bredde og den jobmæssige sikkerhed som 
plusser

Frisører fra godkendte saloner fremhæver, at de er glade for og stolte af 
deres uddannelse. De beskriver uddannelsen som en af de bedste 
frisøruddannelser i verden. De fortæller, at de har en større faglig bredde og 
fundament ift. frisører, som har taget andre uddannelser eller er selvlærte. 
Private uddannelser, for eksempel 1-årige frisøruddannelser, beskrives 
særdeles negativt i de godkendte saloner. Frisørerne mener ikke, at det 
faglige fundament, de selv har fået via frisøruddannelsen, kan opnås 
igennem kortere, private frisøruddannelser på 1 år. Flere frisører nævner, at 
de ikke har lyst til at ansætte privatuddannede frisører, og at det at have 
taget frisøruddannelsen bliver et kvalitetsstempel.

Frisører fra godkendte saloner ser flere forbedringspotentialer på 
frisøruddannelsen 

Under interviews med frisører fra godkendte saloner har flere frisører italesat 
forskellige forbedringspotentialer af mere strukturel karakter, som de og 
deres elever har oplevet ved frisøruddannelsen. Nedenfor er de mest 
gennemgående forbedringspotentialer. Generelt er frisørerne åbne overfor 
ændringer på frisøruddannelsen, som resultaterne fra spørgeskemaet også 
indikerer.

1. Opkvalificering af 
faglærere og brug af 
eksterne undervisere

”Problemet på uddannelsen lige nu er, at 
de frisører, som underviser, de 

underviser både i herre- og 
damearbejde, men de er ikke dygtige 

nok til herrearbejde. De kunne så 
komme på de der kurser, vi også 

bruger, for at kunne undervise i det.” 
Frisør fra godkendt salon

”Hvis der er en trend, der er moderne, 
så skal man være bedre til at få folk ind 
udefra [til at undervise på skolerne]. Få 
en ekspert ud med nogle tips og tricks 

eller samle det på nogle forskellige 
skoler, så få eleverne til at bruge en 

dag.” 
Frisør fra godkendt salon

2. Mindre ‘spildtid’, flere 
modeller og mere 
vejledning til eleverne

”Den bedste måde er at man skal have 
”hands-on”, det er den bedste måde 

man lærer et håndværk. Man kunne få 
nogle flere modeller.”
Frisør fra godkendt salon

”Man sidder nogle gange og venter en 
time på at man kan få tjekket sin 

klipning. Man får sat fire timer af til at 
tjekke sin klipning. Man kunne godt 

effektivisere.” 
Frisør fra godkendt salon

45% er uenige i, at den 
nuværende frisøruddannelse 
fungerer godt og ikke bør 
ændres.

”Der er mere teknisk viden bag, 
man har alle grundprincipperne 
bag. De [herrefrisører] lærer 

bare at gøre det, og ikke hvorfor 
man gør det .. Man ved ligesom 
at de kan det, de skal, hvis de 

har taget den 4-årige.”
Frisør fra godkendt salon

”De private kurser er virkelig 
dårligt set på. Jeg kunne aldrig 
drømme om at ansætte en, som 

har taget sådan et kursus.”
Frisør fra godkendt salon
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Frisører fra godkendte saloner: Opfattelse af egen faglighed 
inden for herrearbejde

Flere frisører fra godkendte saloner mener, at de mangler 
faglig viden inden for herrearbejde

Frisører fra godkendte saloner fortæller, at de mangler færdigheder 
inden for herreklip, skæg og barbering. Frisørerne oplever, at have 
lært at klippe herreklip på en måde, som er forældet ift. de nyeste 
teknikker på området. Frisørerne fra godkendte saloner nævner 
ligeledes, at skæg og barbering er færdigheder, som de ikke har fået 
med fra uddannelsen, ligesom at maskinarbejde også er moderne 
færdigheder, som de i dag mangler. 

Flere af frisørerne fra godkendte saloner har efteruddannet 
sig inden for herrearbejde

En del af frisørerne fra godkendte saloner har efteruddannet sig 
inden for herrearbejde gennem private kurser. Nogle af frisørerne 
sender deres elever på kurser i herrearbejde. Frisørerne fremhæver, 
at igennem kurserne får de selv og deres elever færdigheder inden 
for herreklip, som de ikke har fået igennem frisøruddannelsen. Ift. at 
sende elever på kursus i herrearbejde, fortæller frisørerne, at en 
fordel herved er, at eleverne på de private kurser får lov til at klippe 
en masse herremodeller. Desuden har de private kurser de nyeste 
maskiner, og oplærer inden for de nyeste teknikker inden for 
herreklip. På den måde kan eleverne hurtigere tage imod 
herrekunder i salonerne, og begynde at opbygge deres egen 
kundebase, ligesom at de faglærte frisører kan tage flere penge for 
elevernes herreklip. Kurser, som er blevet nævnt i denne 
undersøgelse er f.eks. ”Men’s Dogma” og ”American Crew”.

” Det kan faktisk godt være, at det 
[herrearbejde] mangler lidt. Jeg havde ikke 

selv problemer med herrearbejde, fordi jeg blev 
sendt på Men’s Dogma, mens jeg stadig var i 
lære, og jeg sender også mine egne elever af 
sted på det kursus. Der lærte jeg det hele, alt 
det jeg skulle bruge, det var virkelig godt. Men 

hvis ikke jeg havde været der, så havde jeg 
sikkert følt, at jeg havde manglet herrearbejde 

på skolen.” 
Frisør fra godkendt salon

” Jeg synes ikke, at der er nok skæg [på 
uddannelsen]. Vi havde kun få timer, da jeg 
gik der. Jeg var så bange for at komme op i 
skæg. Det er ret vigtigt synes jeg. Man skal 

være sikker i det. Der var ikke meget herreklip 
derude [på skolen] og man må heller ikke 

klippe med trimmer derude, men der er mange 
kunder der gerne vil have det.”

 Frisør fra godkendt salon

”Mænd vil have den der virkelig gode herreklip. Vores 
uddannelse uddanner os kun i klassisk herreklip. Det 

synes jeg ikke er fedt. Jeg ville da også gerne have lært 
det. Eller taget noget videreuddannelse. Jeg tror helt 
sikkert, at jeg ville klippe flere mænd, hvis jeg havde 

været mere tryg i det.”
 Frisør fra godkendt salon

77% mener, at der bør 
være mere fokus på 
herreklip, skæg og barbering 
på frisøruddannelsen
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Herrefrisører og barbers: Syn på frisøruddannelsen

Manglende herrearbejde på frisøruddannelsen gør det mindre 
betydningsfuldt for nogle herrefrisører og barbers at være faglærte

Idet fagligheden ift. herrearbejde på frisøruddannelsen bliver opfattet som 
lav blandt særligt de mid-range barbers og low-end herrefrisører, bliver det 
opfattet som mindre vigtigt at have taget ”den rigtige” 4-årige uddannelse, 
end blandt frisørerne fra godkendte saloner. Dette gælder især for 
herrefrisører og barbers, som ikke selv har taget uddannelsen, og måske 
endda fravalgt den pga. en opfattelse af manglende faglighed inden for 
herrearbejde. De faglærte herrefrisører oplever også, at fagligheden ift. 
herrearbejde på uddannelsen er lav og forældet. Frisøruddannelsen er derfor 
ikke som udgangspunkt et kvalitetsstempel i denne del af branchen. Her 
bliver det vigtigere, at resultatet på behandlingen er god, og mindre vigtigt, 
hvilken uddannelse du har taget. Flere herrefrisører og barbers påpeger, at 
frisøruddannelsen holder fast i specifikke teknikker, som opfattes som 
forældede. Blandt herrefrisører og barbers er der andre uddannelser og 
kurser, som bliver set som mere prestigefyldte end frisøruddannelsen, netop 
fordi at man på disse kurser lærer, hvad der opfattes som de sidste nye 
teknikker og stilarter. 

Faglærte herrefrisører og barbers er glade for deres faglige bredde, 
men har opkvalificeret sig i herrearbejde efter endt uddannelse

De herrefrisører og barbers som har taget frisøruddannelsen, er overordnet 
glade for deres uddannelse, som de mener har givet dem et fagligt 
fundament. De nævner, at det, som de lærte på uddannelsen, stadig er 
brugbart, selvom de i dag udelukkende udfører herrearbejde. De mener, at 
de i kraft af deres uddannelse har en større faglighed end frisører, som ikke 
har taget frisøruddannelsen ligesom frisører fra godkendte saloner. De 
problematiserer dog, at frisøruddannelsen overvejende har fokus på 
damearbejde og for lav faglighed inden for herrearbejde. Det gjorde, at de 
faglærte herrefrisører måtte opkvalificere sig i herrearbejde efter endt 
uddannelse, enten ved at tage kurser eller tillære sig færdighederne på egen 
hånd. 

Enkelte af de faglærte herrefrisører og barbers kræver, at deres ansatte har 
gennemført den 4-årige frisøruddannelse. For disse herrefrisører og barbers 
viser det at have gennemført frisøruddannelsen, at man er dedikeret, samt 
at man har et fagligt fundament, hvor der kan bygges flere færdigheder 
inden for herrearbejde ovenpå. 

Særligt frisører fra udlandet vælger uddannelsen fra grundet deres 
manglende kendskab til frisøruddannelsen 

Flere af de interviewede herrefrisører og barbers, som er kommet til 
Danmark fra udlandet, lader ikke til at have kendskab til det danske 
uddannelsessystem og frisøruddannelsen. Disse herrefrisører og barbers 
kender i stedet til private kurser, som de har hørt om fra andre. Ligeledes 
har de begrænset kendskab til, hvad en offentlig erhvervsuddannelse 
indebærer ift. læreplads og elevløn. Da det ofte er disse frisører, som klipper 
billigt, er selvlærte eller har uddannelse fra deres hjemland, er de en 
relevant målgruppe for en potentiel uddannelse i herrearbejde. Der skal dog 
et særskilt arbejde til for at nå ud til denne gruppe.

”Det er ikke vigtigt at have et 
papir på noget, det er vigtigt 

hvad de kan. Jeg er ligeglad med 
deres erfaring, så længe de kan 
klippe noget, jeg synes er godt.”

High-end herrefrisør

”De [frisøruddannelsen] klipper 
stadig herrehår baseret på 

teknologi, der er 100 år gammel. 
Det er irrelevant viden. Der er så 
meget forkert undervisning, og 
de bliver ved med at holde fast 

på det.”
High-end herrefrisør
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Herrefrisører og barbers: Årsager til fravalg af 
frisøruddannelsen

Herrefrisører og barbers, som har taget private kurser og 
uddannelser, fravælger frisøruddannelsen grundet dens længde 
og indhold

En del herrefrisører og barbers mener, at uddannelsen er for lang. De 
mener ikke, at udbyttet af uddannelsen er stort nok ift. den tid, den tager. 
Denne holdning findes især hos herrefrisører og barbers, som har taget 
private kurser, som både underviser i herre- og damearbejde, som f.eks. 
Københavns Frisørskole. Herrefrisørerne ser en fordel i, at de kan få 
kompetencer inden for både dame- og herrearbejde på kortere tid på 
eksempelvis Københavns Frisørskole.

Disse herrefrisører og barbers er af den overbevisning, at man kan lære 
det samme på de kortere private uddannelser, som de ville have lært på 
frisøruddannelsen

” Jeg overvejede ikke den 4-årige. 4 år, det er meget. Jeg var også ny 
i Danmark, og så er 4 år meget. Så jeg valgte at gå til privat 

[kursus], og det var et meget professionelt kursus.”
Mid-range barber

” Jeg overvejede frisøruddannelsen, og var ved at melde 
mig ind, men havde ikke lyst til det. Og det var både på 
grund af længden på uddannelsen og fordi jeg ikke var 

interesseret i at klippe damehår.”
Mid-range barber

” Jeg kender så mange unge mennesker, der gerne vil være 
frisør. Jeg kan ikke anbefale dem at tage den 4-årige, fordi du 
lærer alt det du ikke har brug for. Jeg har været på den, men 

jeg droppede ud. Det begyndte at være for kedeligt og 
uinteressant. Når du så er færdig, så føler du at du er langt 
bagud, fordi du ikke har lært alt det her med herrearbejde.”

Mid-range barber

For disse herrefrisører og barbers er det dermed også en fordel, at man 
ikke behøver at finde en læreplads, og at de hurtigere kan komme ud på 
arbejdsmarkedet, hvis man tager en kortere, privat frisøruddannelse. Det 
er et vigtigt aspekt for især udenlandske herrefrisører og barbers, som 
ofte er lidt ældre og har familie at forsørge, hvor det derfor ikke er 
attraktivt at være på elevløn. 

Andre herrefrisører og barbers italesætter uddannelsens indhold, og 
fremhæver, at det især er det store fokus på damearbejde på 
uddannelsen, som ikke tiltaler dem. De mener, at der er for mange 
elementer på uddannelsen, som ikke interesserer dem, og vil derfor 
hellere bruge tiden på at dygtiggøre sig inden for deres særlige 
interesseområde. Derudover mener nogle af disse herrefrisører og 
barbers, at det herrearbejde, der på nuværende tidspunkt er på 
uddannelsen, ikke er på et fagligt højt nok niveau, og at der mangler 
centrale aspekter inden for herrearbejde, såsom maskinarbejde og skæg. 
Denne holdning findes især hos herrefrisører og barbers, som har taget 
kurser og uddannelser udelukkende i herrearbejde.
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Herrefrisører og barbers: Ønske om og behov for mere 
herrearbejde på frisøruddannelsen

Herrefrisører og barbers mener, at der mangler 
uddannelsesmuligheder til unge, som vil være en del af herrefrisør 
og barberbranchen

En stor del af herrefrisører og barbers beskriver, hvordan deres del af 
branchen bliver mere og mere populær. Flere og flere unge – især unge 
mænd – henvender sig til dem med et ønske om at blive herrefrisører og 
barbers. Herrefrisører og barbers oplever dog, at disse unge ikke ønsker at 
tage frisøruddannelsen, da de gerne vil undgå undervisning i damearbejde. I 
stedet opretter flere herrefrisører og barbers deres egne kurser og 
uddannelsesforløb til disse unge. Dette viser, at det manglende fokus på 
herrearbejde på frisøruddannelsen er med til at skubbe unge over mod 
private kurser i herrearbejde i stedet.

"Jeg skal til at åbne en barberskole til min salon. Da 
skolen ikke gør det, så gør vi det selv. Så kan man få 

et herrecertifikat hos mig. Det vil selvfølgelig ikke 
være det samme som hvis man havde certifikat hos 
frisørskolen, men man vil også være dygtig, når man 
har været igennem hos mig. Men der mangler sådan 

en uddannelse i Danmark.”
      Mid-range barber 

”Unge gutter i dag kan se den her sprudlende 
branche, som er eksploderet, og kan ikke blive 

uddannet så de kan indgå i branchen, fordi så skal de 
tage den fireårige frisøruddannelse, med dame-del og 

makeup og alt det der.” 
     High-end herrefrisør

Herrefrisører og barbers ønsker mere fokus, kvalitet og respekt 
omkring herrearbejde på frisøruddannelsen

High-end herrefrisører, som har taget frisøruddannelsen, italesætter, 
hvordan herrearbejde er blevet nedprioriteret ift. damearbejde, samt 
hvordan respekten for herrearbejdet har manglet. Til fokusgruppeinterview 
med high-end herrefrisører beskrev en herrefrisør det således:

Ifølge de high-end herrefrisører har der både manglet fokus og kvalitet ift. 
herrearbejde på frisøruddannelsen. Herrefrisørerne italesætter en faglig 
stolthed på uddannelsen, som f.eks. har prioriteret kam og saks over 
implementeringen af maskinarbejde. Det har gjort, at man ikke har fulgt 
med internationale trends og udviklingen omkring maskinteknik og fade. 
High-end herrefrisører mener ligeledes, at der er behov for et fagligt løft på 
skæg og barbering. Dette skyldes især, at skæg opfører sig anderledes end 
andet hår på hovedet, og derfor kræver en særlig faglighed. En high-end 
herrefrisør opsummerer til fokusgruppeinterview disse pointer således: 

”Herreklip var noget, som man lige tog mellem 
farverne, og så er der bare ikke nok fokus på 

den fede herreklip.”
High-end herrefrisør

”Hvordan får man et skæg til at se pænt ud? Så man 
ikke bare bruger det man har lært til hår ned til 
skægget, fordi det kan man jo ikke. Så skæg og 
maskinarbejde, hvor man også lærer at bruge 

maskinen rigtigt og udnytte dens features rigtigt.”
High-end herrefrisør
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Herrefrisører og barbers ønsker i større grad at blive 
involveret i branchen og uddannelsen

Herrefrisører ønsker at hjælpe med at forme et større fokus på 
herrearbejde på frisøruddannelsen

Især high-end herrefrisører er engagerede omkring et større fokus på 
herrearbejde på frisøruddannelsen. Flere af disse har allerede været 
gæsteundervisere på diverse frisørskoler, men oplever at være blevet 
skuffede over, hvor lidt tid der bliver brugt og prioriteret på herrearbejde på 
skolerne, og hvor lavt det faglige niveau er. Herrefrisørerne ser det derfor 
som særdeles vigtigt, og ønsker i høj grad, at de bliver inddraget i processen 
omkring yderligere fokus på herrearbejde på uddannelsen eller oprettelsen af 
separate uddannelser i herrearbejde. Herrefrisørerne kan være behjælpelige 
ift. fagligt sparring, undervisning, og opkvalificering af faglærere.

Herrefrisørerne italesætter et stort ønske om at få lov til at give de 
færdigheder videre, som de selv har brugt lang tid på at tillære sig, fordi de 
ikke opnåede dem på frisøruddannelsen. På denne måde ønsker 
herrefrisørerne både at udvikle branchen, og sikre, at unge med ønske om at 
blive dygtige herrefrisører ikke skal kæmpe for det på samme måde som de 
selv har gjort.

”Men det [herrearbejde] er jo viden og noget 
fagligt, som er derude, som jeg har gjort mig 
umage ift. selv at opsøge og finde ud af, og 

jeg vil gerne bidrage til, at hvis dem der 
planlægger uddannelsen har brug for en hjælp 
til det, fra en som står i [herre]salon hver dag, 

så ville jeg sætte en stor ære i det. Det ville 
jeg se som en pligt. Men jeg har gjort mig 

umage, fordi der ikke var et alternativ. Og jeg 
ville elske, at der var en uddannelse, jeg 

kunne henvise til.”
High-end herrefrisør

”Jeg håber at være med til en uddannelse en 
dag, jeg vil gerne undervise i det. Det ville 

være fedt for erhvervet. Det ville være kronen 
på mit værk.”

High-end herrefrisør

”Vi skal fat i folk fra erhvervet som skal 
undervisere. Det ville en virkelig god idé. Det 
skal afspejle virkeligheden som den ser ud i 

dag.”
High-end herrefrisør
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Frisørelever: Syn på frisøruddannelsen

Frisørelever ønsker mulighed for at specialisere sig

Selvom frisørelever anerkender præmissen om, at man på frisøruddannelsen 
skal opnå en bred faglig viden og derfor nå omkring mange fagelementer, 
efterspørger frisørelever i MBs fokusgruppeinterview større mulighed for 
specialisering. For frisøreleverne kan undervisningen hurtigt blive 
overfladisk, hvor der ikke bliver arbejdet dybdegående med de enkelte 
fagelementer. Dette hænger ligeledes sammen med, at eleverne oplever at 
der mangler mulighed for faglig sparring, idet man ofte er mange elever om 
få lærere. Eleverne ønsker derfor større mulighed for at designe sin 
uddannelse efter faglig interesse, ud fra opfattelsen om, at prøver man at 
være god til alt, bliver man aldrig rigtig god til noget. 

”Da jeg startede synes jeg, at det var træls ikke at 
kunne specialisere mig. Jeg kan godt forstå, at det er 
godt at lære alt for ikke at begrænse sig. Men jeg har 
altid tænkt, at hvis man prøver at lære alt, så er man 
ikke god til noget. Man kan dele uddannelsen op eller 
lave nogle flere valgfag. Det tror jeg kunne trække 

flere mænd til.” 

     Frisørelev

”[uddannelsen] mangler detalje. Jeg ved godt, at den 
skal være overordnet for at nå rundt om alle emner, 

men der er meget om grundformer. Vi mangler 
detaljerede teknikker og færdigheder.”

Frisørelev

Frisørelever ser flere forbedringspotentialer på frisøruddannelsen

Ligesom frisørerne fra godkendte saloner ser frisøreleverne flere 
forbedringspotentialer på frisøruddannelsen, som ikke nødvendigvis relaterer 
sig til herrearbejde. Disse er gengivet nedenfor. 

Elevernes forbedringspotentialer relaterer sig dermed i høj grad til det faglige 
udbytte på uddannelsen, hvor eleverne dermed ønsker mere specialisering, 
mere faglig sparring fra faglærerne, og undervisning, som er brugbar og kan 
oversættes til virkeligheden i salonerne.

”Vi har sindssygt meget VO og 
jern, og det er bare spild af tid, for 
vi bruger det ikke i salonerne. Vi 

bruger så mange timer og dage på 
det, i stedet for at bruge tid på 
det, vi rent faktisk skal lave.”

Frisørelev

1. For få faglærere til for 
mange elever 

2 .  Der bruges for lang tid 
på behandlinger, som 
ikke bruges i salonerne

”Jeg synes det er forkert, at vi skal 
være 24 i en klasse, før der må 
være 2 lærere på. Vi er 21 i min 

klasse, og der er ikke meget 
overskud til eleverne. Så vi får 

ikke meget hjælp eller vurdering 
på det vi laver.” 

Frisørelev



38

Frisørelever: Ønske om og behov for mere herrearbejde på 
frisøruddannelsen II

”Det kan jo være noget, vi potentielt trækker i 
svendeprøve. På mit sidste hovedforløb skulle 
jeg have afleveret 3 barbering/skæg modeller, 
men de blev aflyst, fordi mine faglærere ikke 
kunne skæg og barbering. De skulle først på 
kursus i det på et senere tidspunkt. Så det er 
tre modeller mindre, jeg har at øve mig på 

inden min svendeprøve.”

”Jeg kunne godt tænke mig at lære mere om 
generelt herrearbejde, flere teknikker inden for 
herrearbejde, vi lærer kun standard herreklip, 
resten læres i saloner eller på kursus. Så flere 

forskellige frisurer og skæg.”

MB: ”Er det et problem man kun lærer standard? Eller 
er skolens opgave ikke også at lære jer det 

grundlæggende?”

”Alt jeg har lært om herrearbejde, det har jeg 
lært selv, og ude i salonen og lært 

derhjemmefra. Der er ikke noget af det 
herrearbejde jeg har haft på skolen, som jeg 

ikke har vidst i forvejen, eller som jeg har 
brugt i salonen. Så bestemt noget mere 

herrearbejde … Hvis jeg ser bort fra alt den tid, 
jeg selv har lagt i det, og i salonen, så havde 

jeg ikke kunne klippe et herrehoved 
overhovedet.”

MB: ”Hvad med skæg og barbering, hvad mangler 
specifikt der?”

”Jeg synes der skal være mere, men det er 
svært for skolen, fordi du ikke kan gå til et 

skæg på samme måde som hår. Det er ligesom 
at klippe en afro – du kan ikke lave en helt 
firkantet undervisning i, hvordan man laver 

skæg, det skal være ”hands-on” med modeller. 
Så skal man lave en dag, eller flere dage, hvor 
man havde modeller at køre igennem, og så 
skal lærerne kunne det. Det er noget man 

lærer i salonerne, men det er skolens pensum, 
så det kan ikke være salonernes ansvar at vi 

ikke får noget af det på skolen.”

Fortsættes på efterfølgende side … 

Elev #1

Elev #2

Elev #3

Elev #1

Under fokusgruppeinterview med frisørelever spørger MBs konsulenter ind til, 
om eleverne ønsker og ser behov for mere herrearbejde på frisøruddannelsen, 
både når det kommer til generel herreklip, skæg, og maskinarbejde og fades. 
Nedenstående er uddrag fra denne diskussion. 
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Fortsat: Frisørelever: Ønske om og behov for mere 
herrearbejde på frisøruddannelsen II

Fortsat fra forrige side…

”Vi har slet ikke haft det. Til en svendeprøve … 
grænsen ligger på 3 mm hvis du skal bruge 

maskine. På den måde, må vi slet ikke bruge 
det. Men det kunne da være rart at lære noget 

om, fordi det er trenden.”

”Jeg kan huske det var helt sindssygt da vi 
havde skæg på skolen. De ville have os til at 
klippe skæg med saks, og tage det i fingrene. 
Det var vanvittigt. Min chef laver meget skæg, 
og man kan ikke klippe det som hår, det er ren 
form man klipper på, og man bruger hele tiden 
spejl. Det kan slet ikke sammenlignes, heller 
ikke med dukker, fordi håret på dukker er slet 
ikke som rigtigt skæg. Så man er nødt til at 

bruge modeller.”

MB: ”Hvad med maskinklip og fades?”

”Det er der hvor pengene ligger. 90% af mine 
herrekunder får en slags fade. Mid-high-low, 

taper-fade, osv. Det kunne være fedt, hvis der 
var noget omkring det. Det er det, alle vil 

have.

Elev #2

Elev #2

Elev #1

Enighed blandt frisøreleverne om, at der er behov for mere 
herrearbejde på frisøruddannelsen

Diskussion fra fokusgruppeinterviewet viser tydeligt, at eleverne mener, at 
der mangler faglighed inden for herrearbejde på frisøruddannelsen, både 
inden for herreklip, fades, og skæg. Eleverne mener dermed ikke, at den 
nuværende undervisning er tilfredsstillende både ift. fagligt udbytte, og ift. 
hvilke frisurer og teknikker, som det kræves at de kan ude i salonerne. På 
denne måde ser eleverne ikke, at de kan indgå meningsfuldt i herrearbejdet i 
salonerne, efter at de har modtaget undervisning på skolerne. I stedet er det 
udelukkende i salonerne, at læringen ift. herrearbejde sker. 

Som det fremgår af diskussion, vurderer eleverne, at større faglighed inden 
for herrearbejde både kræver nytænkning på skolerne ift. at indlemme 
fagelementer, som tidligere har været udelukket, omstrukturering af 
undervisningen, og opkvalificering af faglærere. Eleverne beskriver, at de 
oplever, at deres faglærere både mangler opkvalificering ift. herrearbejde, 
men at faglærerne samtidig også er ”bundet på arme og fødder”, som en 
elev beskriver det. Med dette menes, at faglærerne ofte godt ved, hvilke 
trends og tendenser som rør sig i branchen, herunder ift. fades, men at det 
ikke er tilladt at undervise i det, som uddannelsen er struktureret nu, 
ligesom at der er for lidt ressourcer på uddannelsen til at få feedback fra 
faglærerne ift. det arbejde, man har lavet på skolen.

Faglærere udbyder private kurser i herrearbejde

Under fokusgruppeinterviewet fortæller en elev, at hans faglærere selv 
udbyder et intensivt weekend-kursus i herrearbejde, som eleverne for 4000 
kr. kan komme med på. På dette kursus er der seks elever om en lærer, og 
kurset sigter dermed efter at give eleverne det faglige udbytte inden for 
herrearbejde, som der ikke er tid og ressourcer til på skolen, pga. for lang 
ventetid og for få faglærere om mange elever. Eleven udtrykker stor 
utilfredshed med sådanne praksisser, idet skolens pensum ikke bør være 
noget, man skal betale for at opnå.
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Faglige traditioner og forældet undervisning på 
frisøruddannelsen

Under fokusgruppeinterviews med frisørelever spørger MBs konsulenter ind til, 
hvad der skal til for at højne det faglige niveau inden for herrearbejde på 
frisøruddannelsen. Den efterfølgende diskussion er gengivet nedenfor. Eleven i 
den blå taleboble har været på kurset Men’s Dogma, der som tidligere 
beskrevet er et anerkendt kursus i herrearbejde, og sammenligner dette med 
undervisningen på frisøruddannelsen.

”De er for firkantede [på skolen]. Jeg var i 
mesterlære inden jeg kom på skole, og den 

måde jeg lærte at klippe herre på, det var fra 
bund til top. Hvor på skolen, der skal jeg klippe 

fra top til bund, og må ikke gøre det andet, 
selvom det er sådan jeg har lært det … Det er 
spild af min tid, og det er spild af modellens 
tid, at jeg skal gøre det på en anden måde, 

bare fordi det bliver set som korrekt.”

[underviser på privat kursus] er virkelig dygtig til 
at lære fra sig, og han starter også fra neden, og 
siger, ”du ved ikke hvad du skal klippe på toppen, 

før du har lavet dine sider”, du ender med at 
klippe et hjørne af du skal bruge .. Det er bygget 
fuldstændig modsat op end det på skolen, og han 
siger også, at vi skal glemme alt det, vi har lært 
på skolen. Han klipper udelukkende op efter hvad 

kunden ønsker, og det synsmæssige. Hvor på 
skolen er det noget helt fastlagt, der skal man 

klippe det samme, og det går ikke, når man har en 
kunde ude i salonen, hvor vi skal tænke selv.

Både frisørelever, frisører fra godkendte saloner, herrefrisører, og 
barbers ser dele af undervisningen i herrearbejde på 
frisøruddannelsen som forældet   

Det bliver beskrevet af alle undersøgelsens informanttyper, at den 
eksisterende undervisning i herrearbejde, som der er på frisøruddannelsen, 
er forældet. Den er forældet ift. de nyeste teknikker inden for herreklip, som 
der bliver undervist i på anerkendte private kurser i herrearbejde, og som 
der bliver oplært i ude i salonerne. Det er dermed ikke kun tilføjelsen af nye 
fagelementer inden for herrearbejde, men også den eksisterende 
undervisning i herrearbejde, som bliver italesat som mangelfuld. Eleverne 
italesætter, at undervisningen på frisøruddannelsen holder for meget fast i 
faglige traditioner og teknikker, som ikke bliver brugt lige så meget i 
salonerne i dag som tidligere. Lignende italesætter high-end herrefrisører og 
barbers, hvordan det at indføre maskinarbejde på frisøruddannelsen kræver 
fornyelse og et opgør med traditioner:

Elev #2

Elev #1

High-end herrefrisør

Det er jo det her med den faglige stolthed, i 
at man skal bruge saks, lære kam over saks 

– og den teknik synes jeg også man skal 
mestre først, men fades er også rigtig 

svært, og maskinteknik er en hel ting for sig 
.. men man kæmper med den faglige 

stolthed. Man kan starte med at lære saks, 
og så slutte af med fades, fordi vi kan ikke 
være stolte internationalt, hvor andre lande 

er så meget længere fremme.
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Herrefrisører og barbers: Elevoptag I

Størstedelen af herrefrisører og barbers ønsker at tage imod elever 
fra frisøruddannelsen

En stor del af herrefrisører og barbers er interesserede i muligheden for at 
tage elever i oplæring. En del herrefrisører og barbers oplærer allerede 
uformelt nye herrefrisører og barbers til deres saloner gennem 
sidemandsoplæring og kurser. En motivation bag dette er, at herrefrisører og 
barbers oplever mangel på kvalificeret arbejdskraft. Low-end herrefrisører 
oplærer ofte venner eller familiemedlemmer som tjenester.

High-end herrefrisører og barbers anser ikke en faglært frisør, udlært fra 
frisøruddannelsen, som den er i dag, som kvalificeret nok inden for 
herrearbejde til at kunne indgå i salonen med det samme. Derfor bliver det 
nødvendigt at opkvalificere med kurser og intern oplæring, selv hvis man har 
taget frisøruddannelsen. High-end herrefrisører og barbers ser dog ikke 
generelt dette som en barriere for selv at tage elever i oplæring, idet de 
forventer selv at kunne oplære eleven i herrearbejde på et højt fagligt 
niveau. De mener dermed, at det er fagligheden ift. herrearbejde på 
skolerne, samt i de godkendte saloner, som mangler.

Særlig godkendelsesproces bliver nødvendig for herrefrisører og 
barbers

High-end herrefrisører og barbers, som har taget private eller udenlandske 
uddannelser, kan på nuværende tidspunkt ikke tage imod elever, og der vil 
derfor være et behov for en særlig godkendelsesproces, hvis disse saloner 
skal godkendes som lærepladser. Derudover vil der være et særligt arbejde 
for low-end herrefrisører og barbers. I de fleste tilfælde er det nødvendigt, at 
de får et dybere kendskab til det danske uddannelsessystem og opgraderer 
deres saloner til fagstandarder før de kan godkendes som lærested. Ikke 
desto mindre viser herrefrisørerne og barbers stor interesse, som netop 
skyldes manglen på arbejdskraft og muligheden for at kunne udvikle sin 
virksomhed. 

”Jeg får rigtig mange der kommer og vil være elev her, 
men jeg kan ikke tage dem ind fordi jeg ikke har bevis. 
Jeg kan godt lide at tage elever ind, så det kunne jeg 

godt finde på.”
Low-end herrefrisør og barber

” Nu har jeg jo også ansatte, og søger flere, og det er 
virkelig svært at finde kvalificerede .. Og jeg kan jo ikke 
tage elever ind lige nu, fordi jeg ikke har dame. Så jeg 

ville meget gerne tage en elev ind.”
High-end herrefrisør og barber

” Det er synd, at man ikke kan få elever. Forretningen 
går i stå, hvis man ikke kan have elever. Man kan åbne 
flere forretninger. Det vil være en rigtig god ting. Og 

eleverne ville få en rigtig god uddannelse.”
Mid-range barber

”Der er mange unge, der er færdige med frisørskolen, 
de kommer her og vil lære barber. Så selvom de har 

certifikat, så kan de alligevel ikke det hele. Hvordan kan 
man være frisør, når man ikke kan finde ud af skæg? 
Så er du jo kun en frisør til damer. Tænk at læse 4 år, 

og så ikke kunne det hele.”
Mid-range barber
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Herrefrisører og barbers: Elevoptag II

High-end herrefrisører oplever udfordringer med kombinations-
aftaler

Allerede i dag har faglærte herrefrisører og barbers mulighed for at tage 
elever ind på en kombinationsaftale. Det er derfor påfaldende, at en stor del 
af de interviewede faglærte herrefrisører og barbers ønsker elever, men ikke 
har det på nuværende tidspunkt. Under fokusgruppeinterview med high-end 
herrefrisører kom dette emne netop på tale, da MBs konsulenter spurgte 
nærmere ind til, hvorfor herrefrisørerne ikke på nuværende tidspunkt havde 
elever, når dette allerede er en mulighed. Til højre er et uddrag fra 
diskussionen.

Diskussionen peger først og fremmest på, at der ikke er tradition for at 
samarbejde saloner imellem ift. at oplære elever. Det kan skyldes, at man i 
oplæringen af elever først og fremmest ønsker at oplære arbejdskraft til 
egen salon, idet elevoplæring ses som en investering, som gerne på et 
tidspunkt skal give afkast. Man ønsker derfor som udgangspunkt ikke at 
oplære elever, som efter endt oplæring ikke ønsker at fortsætte i salonen. 
Det kan ligeledes give problemer at afgøre, hvem som skal tage den særligt 
ressourcetunge oplæring i starten af uddannelsen, som herrefrisøren til højre 
også peger på. 

Skal der opstå et samarbejde om elevaftaler mellem herresaloner og saloner, 
som udfører damearbejde, kræver det yderligere facilitering. Samtidigt 
kræver det et gensidigt ønske om samarbejde og anerkendelse af forskellige 
fagligheder, herunder at begge saloner kan se værdien i at dele elevaftalen 
op imellem sig. 

”Problematikken er også, at skolen skal sikre 
sig, at man lærer det hele. Jeg fik lov til at 
tage en elev ind, men kun i et år. Så derfor 
skal man også tænke på konstellationen, om 

man kan starte med en herredel, og så 
eventuelt bygge ovenpå med damedelen, men 

ellers hoppe ud efter herredelen.”

”Vi fik at vide at vi kunne lave 
kombinationsaftaler, og vi prøvede virkelig at 
gå rundt til forskellige saloner, og prøvede at 
lave en løsning, og vi kunne ikke finde nogen 
der ville være med. De sagde bare ”hvorfor 
skal vi være med til at oplære din elev?”

”Problematikken er, hvem skal tage den hårde 
oplæring, og hvem skal høste frugten? Hvem skal 

have 1., 2., 3., år? Jeg tror ikke på 
kombinationsaftaler.”

High-end 
herrefrisør #1

High-end 
herrefrisør #1

High-end 
herrefrisør #2
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Opsummering: Holdninger og erfaringer fordelt på arketype

Low-end herrefrisør Mid-range barber High-end herrefrisør Frisør fra godkendt salon

Der er behov for at løfte 
branchen herrearbejde. Der 

mangler uddannelses-
muligheder for herrefrisører 
og barbers, hvor en udd. i 
herrearbejde kan tiltrække 
unge mænd til branchen, 
som i dag tager private 

kurser/er selvlærte. 

Udenlandske low-end 
herrefrisører mangler 
kendskab til frisør-

uddannelsen.

Ønsker at tage imod elever. 
Vil dog kræve særlig 

godkendelsesproces og en 
opgradering af salonen til 

fagstandarder.

Der er behov for at løfte 
branchen herrearbejde. Der 

mangler uddannelses-
muligheder for herrefrisører 
og barbers, hvor en udd. i 
herrearbejde kan tiltrække 
unge mænd til branchen, 
som i dag tager private 

kurser/er selvlærte. 

Har fravalgt 
frisøruddannelsen pga. 
indhold og længde, og i 
mindre grad manglende 

kendskab.

Ønsker at tage imod elever. 
Vil dog kræve særlig 

godkendelsesproces og ofte 
en opgradering af salonen til 

fagstandarder.

Der er behov for at løfte 
branchen herrearbejde. Der 

mangler uddannelses-
muligheder for herrefrisører 
og barbers, hvor en udd. i 
herrearbejde kan tiltrække 
unge mænd til branchen, 
som i dag tager private 

kurser/er selvlærte. 

Er enten opkvalificeret i 
herrearbejde efter at have 
taget frisøruddannelsen, 

eller har fravalgt frisørudd. 
på baggrund af manglende 

faglighed til fordel for 
prestigefyldte kurser.

Ønsker at tage imod elever. 
Har dårlige erfaringer med 

kombinationsaftaler.

Der er behov for at løfte 
hele branchen ift. 

herrearbejde. 

Flere frisører fra godkendte 
saloner opkvalificerer dem 

selv og deres elever gennem 
kurser, bl.a. pga. mangelfuld 
og forældet undervisning i 

herrearbejde på 
frisøruddannelsen.

Fremhæver det brede, 
faglige fundament, som 

frisørerne har fået med sig 
fra frisøruddannelsen.



KAPITEL 5

Potentielle opbygninger af 
frisøruddannelsen ift. et 

større fokus på herrearbejde
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Potentielle nye opbygninger af frisøruddannelsen

Som det er blevet gjort klart i løbet af rapporten, er der bred opbakning til at forøge fagligheden og fokusset på herrearbejde på frisøruddannelsen. Der er dog ikke 
et ensidigt bud på, hvordan dette skal udmønte sig i praksis. I dette kapitel præsenteres derfor tre forskellige bud på nye opbygninger af frisøruddannelsen, hvor et 
forøget fokus på herrearbejde inkorporeres på forskellig vis. De tre modeller er selv italesat af frisører til interviews, mens MB under fokusgruppeinterviews har 
diskuteret opbygningerne yderligere med hhv. frisører fra godkendte saloner, high-end herrefrisører, og frisørelever. I kapitlet gennemgås de tre modeller enkeltvis, 
hvorved det blandt andet vil fremgå, hvad de forskellige respondenttyper synes om modellerne, fordele og ulemper, samt hvilke elevtyper, som opbygningerne kan 
tiltrække. 

Model 1: 50/50 opdeling mellem 
herre- og damearbejde på 

frisøruddannelsen

Model 2: Oprettelsen af en særskilt 
uddannelse i herrearbejde

Model 3: En fælles start med 
efterfølgende mulighed for 

specialisering
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Model 1: 50/50 opdeling mellem herre- og damearbejde på 
frisøruddannelsen

x

Uddannelsesudvalget har allerede igangsat arbejde for at 
udbedre den tidligere ulige fordeling mellem dame- og 
herrearbejde på frisøruddannelsen, som lå på 80/20 i 
damearbejdets favør. MBs fokus har derfor været at 
afdække, om frisører finder denne udvikling attraktiv, 
hvilke fagelementer, som frisører ønsker indført på 
frisøruddannelsen, samt hvad der skal til for at opnå den 
ønskede faglighed på frisøruddannelsen. Det har ligeledes 
været et mål at afdække ulemper ved denne nye 
uddannelsesopbygning, samt hvilke elevtyper, som den 
potentielt ville kunne tiltrække.
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Model 1: Potentiel opbygning

Grund-
forløb

Introduktion til både 

dame- og herrearbejde

Lære-
plads

Skole

Potentiel ligelig fordeling af 

undervisning i dame- og 

herrearbejde

Elev finder læreplads i en salon med både 

herre- og damearbejde (mulighed for 

kombinationsaftale)

Fort-
sættes…

Fortsat veksel mellem 

skole og læreplads 

indtil svendeprøve

Svende-
prøve

Svendeprøve hvor man kan 

komme op i både dame- og 

herrearbejde
Færdiguddannet frisør

Aspirerende frisører

Varighed: 4 - 4,5 år

Model 1 tilbyder én uddannelse, hvor 
den nuværende frisøruddannelse 
tilpasses til at have en mere ligelig 
fordeling af undervisning i dame- og 
herrearbejde. 

77% mener, at der bør være mere fokus 
på herreklip, skæg og barbering på 
frisøruddannelsen
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Model 1: Fordele

”Jeg tænker, at man er nødt til at bruge mere tid på 
herrearbejde. Herrerne stiller flere krav i dag, end de 

gjorde dengang. Dengang var alle korthårede, og i dag 
klipper vi mange unge drenge, og at klippe sådan en kan 

faktisk være mere krævende end at klippe dameklip.”
Frisør fra godkendt salon

Frisører fra godkendte saloner er positive overfor et større fokus på 
herrearbejde på den 4-årige frisøruddannelse

Størstedelen af de interviewede faglærte frisører mener, at der med fordel 
kan indføres mere undervisning i herrearbejde på frisøruddannelsen. 
Frisørerne nævner blandt andet, at langt flere herrekunder kommer til 
salonerne, mens der samtidig kommer færre kunder til f.eks. opsætning. 
Derudover kommer herrekunder oftere end damekunder. Frisørerne nævner 
ligeledes, at herrerne stiller nogle andre og højere krav til dem end tidligere, 
hvilket ligeledes taler for en opdatering af fagligheden. Dette gælder blandt 
andet inden for fade og skæg.

Herrefrisører og barbers mener, at et større fokus på herrearbejde 
på uddannelsen vil løfte branchen generelt

Herrefrisører og barbers beskriver, hvordan deres særlige kompetencer er 
særdeles efterspurgte blandt faglærte frisører. Der er dermed flere 
herrefrisører og barbers, som enten har undervist på frisørskoler som 
gæstelærere, eller har oplært faglærte uformelt, ligesom herrefrisører og 
barbers har oplevet, at få kunder sendt over til sig, hvis deres normale frisør 
ikke kan løse deres skæg eller lave fade. På denne måde mener herrefrisører 
og barbers, at branchen generelt vil blive løftet, hvis herre- og damearbejde 
bliver udlignet på frisøruddannelsen. 

” Jeg synes godt, at der kunne være mere fokus på 
herreklip. Det er en stor del af vores kunder, det er meget 

50/50. der er sket rigtig meget for de seneste 10 år og 
meget mere opmærksomme på sig selv og typisk ligger de 

mange flere besøg om året. Næsten dobbelt op.” 
     Frisør fra godkendt salon

"Der skulle helt klart være noget 
mere fokus på det. Der er mange 
der ikke kan finde ud af at lave 
en fade eller rette et skæg. Der 
er mange der har prøvet hos en 

faglært og så kommer de til mig.”
Mid-range barber

”En udligning på den 4-årige er 
også en god ide.. Mange kvinder 
vil gerne lære at klippe herrer, de 

lærer slet ikke at klippe med 
maskine. Det er synd, at man 

bruger så kort tid på det, når det 
er sådan en lang uddannelse.”

Mid-range barber
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Model 1: Fordele

”Når jeg tænker på maskinarbejde, så er det ligeså 
meget hvordan man kan bruge det i sit daglige 

arbejde. Man kan bruge det til alt muligt andet end 
fade. Jeg døjer med mine hænder, og jeg tror, at hvis 

jeg havde lært bedre at klippe med maskine og 
udnyttet det hjælpemiddel, så ville jeg slippe for 

mange smerter hver dag.”
Frisør fra godkendt salon

”Mænd vil have den der virkelig gode herreklip. Vores 
uddannelse uddanner os kun i klassisk herreklip. Det 
synes jeg ikke er fedt. Jeg ville da også gerne have 

lært det. Eller taget noget videreuddannelse. Jeg tror 
helt sikkert, at jeg ville klippe flere mænd, hvis jeg 

havde været mere tryg i det.”
     Frisør fra godkendt salon

En udligning i undervisningen vil ligestille herre- og damearbejde

Som uddannelsen er opbygget i dag, kan herrearbejde blive opfattet som 
sekundært til damearbejde. Dette er især en opfattelse, som de high-end 
herrefrisører, der har taget frisøruddannelsen, har oplevet. Herrefrisørerne 
fortæller, hvordan både fagligheden ift. herrearbejde har haltet, men også at 
synet på og indstillingen til herrearbejde har været mangelfuld. En ligestilling 
ift. undervisningsmængde mellem herre- og damearbejde vil signalere, at de 
to fagområder er ligeværdige og begge er fagligt betydningsfulde. 

Nye fagelementer vil give faglærte frisører flere muligheder

Frisører fra godkendte saloner, og frisørelever, finder det som tidligere 
beskrevet ærgerligt, at frisøruddannelsen på nuværende tidspunkt er fastlåst 
på enkelte tilgange og værktøjer. For eksempel nævnes brugen af saks i 
stedet for maskine, som ikke altid er fordelagtig. Maskinen er et vigtigt 
værktøj, ikke blot til fades, men også i generelle arbejdsgange, hvorved det 
er relevant at oplære i maskinen på skolerne. Ligeledes beskriver en frisør, 
hvordan hun sandsynligvis havde haft flere herrekunder i dag, hvis hun var 
blevet oplært mere i moderne herreklip på frisøruddannelsen. På denne 
måde kan en udligning mellem herre- og damearbejde give nye muligheder 
for faglærte frisører, både ift. nye og mere fordelagtige arbejdsgange og nye 
kundetyper."Det er fra dag 1 af, at man får 

at vide [på frisøruddannelsen] at 
man skal tjene pengene på 

damearbejde. Det blev jeg træt 
af.”

High-end herrefrisør

”Hvad jeg troede jeg ville lære på 
uddannelsen kontra hvad det 
reelt var, så var det 90 pct. 

damearbejde. Det jeg ser som 
det sjove - fade og 

maskinarbejde -  det blev set ned 
på. Så er du ikke en rigtig frisør.

High-end herrefrisør
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Model 1: Mulige fagelementer

Nedenfor er det angivet, hvilke fagelementer ift. herrearbejde, som hhv. frisører fra godkendte saloner, frisørelever og herrefrisører og barbers, vurderer kan fylde 
mere på frisøruddannelsen, samt hvilke fagelementer, som frisører fra godkendte saloner og frisørelever vurderer kan fylde mindre. Ift. at udpege fagelementer, som 
kan fylde mindre, er dette i konteksten af, at hvis der skal være en 50/50 fordeling mellem herre- og damearbejde på frisøruddannelsen, er der fagelementer, som 
der skal være mindre fokus på, for at skabe plads til nye fagelementer på uddannelsen. Når frisørerne nævner fagelementer, som der kan være mindre fokus på, 
nævner flere, at fagelementerne ikke er salonvenlige, og dermed ikke bruges i salonerne. 

Flere påpeger dog samtidig, at disse på et tidspunkt kan komme på mode igen. Frisørerne fra godkendte saloner nævner i forlængelse af dette, at det er nyttigt at 
have bredt kendskab til de forskellige teknikker, også dem, som på nuværende tidspunkt ikke er på mode. Det er derfor ikke altid en komplet afskaffelse af 
fagelementerne, som frisørerne foreslår, men i stedet, at fagelementet fylder mindre undervisningsmæssigt på uddannelsen.

Herrefrisører og barbers

Formforståelse ift. herreklip

Maskinarbejde & basal fadeteknik

Skæg og barbering

Klippeteknik ift. herreklip

Produktforståelse

Frisører fra godkendte saloner og 
frisørelever

Skæg og barbering

Maskinarbejde og fades

Herreklip

Frisører fra godkendte saloner og 
frisørelever

Vandondulation

Permanentoprulning

Fønbølger

Manicure

Konkurrencefrisering

Jernkrøl

Parykhåndtering

Extensions
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Model 1: Udfordringer

”Hvis man bare propper lidt ekstra herrearbejde på 
den nuværende uddannelse, det ændrer ikke på den 

store problemstilling med at unge drenge vælger 
uddannelsen fra, fordi de tvinges en masse ned i 

halsen også. Dem der ved hvad de gerne vil, de bør 
ikke skulle gå igennem en hel masse.”

 
     High-end herrefrisør

”Måske nogen godt kan lide, det tager 4 år. Men for 
mig, er to år bedre. Jeg tror nogle flere ville tage den, 

hvis det ikke var 4, fordi 4 det er meget.”
 

     Mid-range barber

En udligning mellem dame- og herrearbejde vil ikke nødvendigvis 
tiltrække dem, som i dag fravælger uddannelsen på baggrund af 
indhold og længde

Som tidligere beskrevet er årsager til fravalg blandt herrefrisører og barbers, 
som i stedet har valgt kortere, private kurser, frisøruddannelsens indhold og 
længde. En udligning mellem dame- og herrearbejde vil ikke nødvendigvis 
afhjælpe dette, da uddannelsen fortsat vil være lang, og fortsat vil indeholde 
en vis mængde damearbejde. Dette hænger sammen med det tidligere 
beskrevne forhold, at private kurser i denne del af branchen ikke er ligeså 
set ned på, og at frisøruddannelsen blandt herrefrisører og barbers ikke har 
samme prestige. På denne måde vil en udligning mellem herre- og 
damearbejde især løfte niveauet for en allerede eksisterende elevtype, mens 
det ikke er sikkert, at udligningen vil trække nye elevtyper.

Model 1 vil ikke løse herrefrisørers og barbers udfordringer ift. 
elevoptag og kombinationsaftaler

Som det tidligere er beskrevet, oplever high-end herrefrisører udfordringer 
med kombinationsaftaler, og oplever samarbejdet med frisører, som udfører 
damearbejde, som svært. Model 1 vil ikke som udgangspunkt udbedre denne 
udfordring for herrefrisørerne, idet oplæringen med denne model fortsat vil 
skulle deles op mellem en herrefrisør, og en frisør, som udfører 
damearbejde. 

”Vi har prøvet at tage elever ind, men vi kan ikke 
finde nogle frisørsaloner, der vil samarbejde.

Jeg var rundt i alle saloner og lede efter en læreplads 
der kunne kombineres.”

High-end herrefrisør
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Model 1: Udfordringer

Indførelse af nye fagelementer inden for herrearbejde kan skabe et 
for bredt pensum på frisøruddannelsen

Som tidligere beskrevet er der flere fagelementer, som frisører og 
frisørelever mener kan fylde mindre på frisøruddannelsen. Dog mener 
frisører og frisørelever som tidligere nævnt ikke nødvendigvis, at 
fagelementerne skal komplet afskaffes. Samtidig vil det være nødvendigt at 
skære betydeligt ned på nogle fagelementer i damearbejde, hvis en 50/50 
fordeling skal indføres. En high-end herrefrisør problematiserer netop dette, 
og forklarer, at man kan risikere at gøre pensum for bredt, hvis man vælger 
model 1. Flere af de fagelementer i herrearbejde, som frisører ønsker at 
indføre – heriblandt barbering og fades – er fagligt krævende elementer, 
som kræver faglig fordybelse. Dette vil der muligvis ikke være ressourcer til 
på en for fagligt bred frisøruddannelse. ”Jeg synes det er en god udvikling [mere 

undervisning i herrearbejde], men det skal ikke være 
for meget udvikling. 35/65 ville være bedre, fordi 

damedelen kræver simpelthen noget mere. Herre er 
mere firkantet, mens kvinder er mere ovalt og teknisk 

og kræver mere læring for at nå det visuelt godt 
niveau. Det skal ikke ned på 50/50.” 

 
     Frisør fra godkendt salon

Nogle frisører fra godkendte saloner mener ikke, at en 50/50 
fordeling vil være fordelagtig

Nogle af frisørerne fra godkendte saloner mener, at en ændring i fordelingen 
mellem herre- og damearbejde fra 80/20 til 50/50 kan være for meget. 
Disse frisører mener stadig, at damearbejde bør fylde mest på uddannelsen, 
og frygter, at man vil komme til at miste for meget undervisning på 
damesiden, hvis en fordelingen kommer ned på 50/50. Frisørerne beskriver, 
hvordan der er mange elementer på damesiden – herunder farvning og 
permanent – som kræver en del undervisning. 

”Jeg synes måske ikke, at det bør være 50/50 på 
uddannelsen. Det skal måske mere være 40 pct. til 
mænd. Men mænd går meget mere op i hvordan de 

ser ud i dag end de har gjort tidligere! Det er så 
tydeligt at se. Men der bør stadig være en lille 
overvægt til kvindearbejde på uddannelsen. 

Frisør fra godkendt salon

”Det kommer an på, hvad de kan tage ud af den 
nuværende uddannelse – det er ikke sikkert, at 
man kan tage nok ud, og så bliver det et meget 
stort uddannelsesfelt. Også fordi at barbering er 
så svært, så det fortjener sit eget fokus. Det er 

også lidt et problem, at uddannelsen er så bred – 
den er en god uddannelse, og højt niveau, men 
den er meget bred. Men jeg synes også det er 

svært at fjerne fra damedelen, fordi den er 
virkelig stor og bred i sig selv. Så for at det ikke 
er på bekostning af noget, så synes jeg hellere 
man skal sige, at man laver en uddannelse for 

sig. Jeg tror det er svært at lave en seriøs 
uddannelse, som skal kunne det hele lige godt.”

High-end herrefrisør
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Model 1: Fastholdelse af en samlet uddannelse

Nogle frisører fra godkendte saloner, samt enkelte high-end 
herrefrisører, taler for en fastholdelse af en samlet uddannelse

Beslutningen om hvorvidt der skal oprettes separate spor på 
frisøruddannelsen handler i høj grad også om et valg mellem specialisering 
og bredde. Selvom mange herrefrisører og barbers ønsker muligheden for at 
specialisere sig, mener nogle faglærte frisører fra godkendte saloner, og 
enkelte faglærte herrefrisører, at en frisør skal have kendskab til alle fagets 
elementer. For disse frisører er det kendetegnende ved en ambitiøs 
uddannelse af allerhøjeste kvalitet, at man uddanner frisører med faglig 
bredde. 

”Jeg synes jo, man skal kunne det hele, 
når man er frisør. Men igen, jeg kan da 

godt se, dem der skal stå i en barbershop, 
hvad skal de bruge alt damearbejdet til? 

Jeg synes dog, at det ville være ærgerligt, 
og vi ville blive meget opdelte – jeg ville 

personligt føle, at jeg det ville være 
ærgerligt kun at kunne den ene.”

Frisør fra godkendt salon

”Jeg synes vi skal være stolte af, at vi har så god og lang 
en uddannelse. Jeg tror, der er mange ting, der går tabt, 

hvis man ikke har det hele. Det er en rigtig uddannelse, det 
er ikke bare et kursus. Dem, der ikke vil have mere end et 

kursus, de skal bare gøre det de gør. De er ikke 
konkurrenter til os.”

 Frisør fra godkendt salon

”På frisøruddannelsen skal man lære at skille 
fårene fra bukkene. Hvis du ikke vil lære at 

permanente og farve, så er frisør ikke for dig. 
Det handler om en uddannelse, og en ambitiøs 
uddannelse for mig varer i 3-4 år, og indeholder 

alle frisørfagets elementer.”
 High-end herrefrisør

Frisørerne foreslår, at man kan evt. kan specialisere sig efter at have taget 
frisøruddannelsen, med en overbygning eller specialefag, eller at man kan en 
form for have A- og B-niveau fag i stil med gymnasier. På denne måde kan 
man i højere grad end i dag forme sin egen uddannelse, mens den samlede 
uddannelse fastholdes. I fokusgruppeinterview med frisører fra godkendte 
saloner bliver det også foreslået, at valgfag i herrearbejde (”Herretrend”) 
bliver gjort obligatoriske. 
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Model 1: Opsummering: Hvad mener frisørerne?

High-end herrefrisører Frisører fra godkendte 
saloner

Herrefrisørerne mener, at der er 
behov for at løfte hele branchen 
ift. herrearbejde. Der kan være 
fordele i at beholde uddannelsen 
samlet, ift. at sikre en bred, 
ambitiøs uddannelse.

Denne model vil ikke tiltrække 
dem, som i dag vælger 
uddannelsen fra pga. længde og 
indhold. 
Der er ligeledes risiko for, at 
pensum kan blive for stort og 
bredt. Derudover oplever 
herrefrisørerne problemer med 
kombinationsaftaler.

Frisørerne oplever at skulle lægge 
et stort arbejde i at oplære 
eleverne i herrearbejde, fordi de 
ofte ikke har fået et stort fagligt 
udbytte fra skolen. Flere af 
frisørerne sender deres elever på 
private kurser i herrearbejde. Der 
er derfor behov for et løft.

Det vil være attraktivt at få de 
ufaglærte, selvlærte frisører 
uddannet. Denne model vil dog 
ikke være attraktiv for dem, som i 
dag vælger frisøruddannelsen fra, 
fordi de gerne vil være 
herrefrisører eller barbers. 

Eleverne ønsker mere 
herrearbejde på 
frisøruddannelsen, og mener 
også, at der er fagelementer, 
som der kan bruges mindre tid 
på (herunder VO og jern)

 
Eleverne ønsker i højere grad 
mulighed for at specialisere sig 
inden for deres særlige faglige 
interesser. Hvis denne model 
vælges, skal dette sikres i evt. 
større mulighed for valgfag.

Under de tre fokusgruppeinterviews var det et væsentligt fokuspunkt at diskutere de potentielle modeller for en ny opbygning af frisøruddannelsen. 
Nedenstående er gengivelser af de holdninger, som hhv. high-end herrefrisører, frisører fra godkendte saloner, og frisørelever gav udtryk for til fokusgruppe-
interviews ang. model 1. 

Frisørelever
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Model 2: Oprettelsen af en særskilt uddannelse i 
herrearbejde

x

En anden potentiel opbygning af frisøruddannelsen er 
oprettelsen af en kortere, særskilt uddannelse i 
herrearbejde. MB har her haft fokus på at afdække, 
hvorvidt frisører finder en sådan uddannelse attraktiv, 
hvilke elevtyper den ville kunne tiltrække, samt hvordan 
den potentielt kan opbygges ift. indhold og længde. 
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Model 2: Potentiel opbygning 

Grund-
forløb

Introduktion til både 

dame- og herrearbejde
Lære-
plads

Skole

Potentiel ligelig fordeling af 

undervisning i dame- og 

herrearbejde

Elev finder læreplads i en 
salon med både dame- og 

herrearbejde (mulighed for 
kombinationsaftale)

Fort-
sættes…

Fortsat veksel mellem 

skole og læreplads 

indtil svendeprøve

Svende-
prøve

Svendeprøve hvor man kan 

komme op i både dame- og 

herrearbejde

Færdiguddannet frisør

Aspirerende frisører

Frisøruddannelse i dame– og herrearbejde
Varighed: 4 - 4,5 år

Grund-
forløb

Introduktion til 

herrearbejde Lære-
plads

Skole

Undervisning i 

herrearbejde

Elev finder læreplads i en 

herresalon

Fort-
sættes…

Fortsat veksel mellem 

skole og læreplads 

indtil svendeprøve

Svende-
prøve

Svendeprøve hvor man kan 

komme op i herrearbejde

Aspirerende herrefrisører

Separat uddannelse i herrearbejde
Varighed: 1,5 – 2 år

Færdiguddannet 
herrefrisør

Model 2 tilbyder to 
forskellige uddannelser. 
Den ene en 
frisøruddannelse i dame- 
og herrearbejde med 
potentiel ligelig fordeling 
af undervisning i dame- 
og herrearbejde. Den 
anden en kortere 
separat uddannelse i 
herrearbejde.

42% mener, at det er 
en god idé at indføre en 
uddannelse i 
herrearbejde. 18% 
svarer ”hverken/eller” til 
spørgsmålet, mens 27% 
er uenige og 3% svarer 
”ved ikke”. 
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Model 2: Mulige fagelementer

Langthårs-herreklip
Herreklip – opbygning, form og teknik
Håndtering af krøller & permanent
Maskinarbejde
Fades
Virksomhedsdrift & økonomi
Ergonomi
Brug af snor og kniv
Skægpleje
Skægtrimning
Barbering
Basal farveteori
Sociale medier & marketing
Psykologi

Herrefrisører og barbers forslag til indhold på en separat uddannelse 
i herrearbejde spænder bredt

I figuren til højre er oplistet de forslag til indhold på en separat uddannelse i 
herrearbejde, som herrefrisører og barbers har foreslået under interviews. 
Som det fremgår af figuren, spænder fagelementerne bredt – fra fades, 
herreklip og skæg, til farveteori og permanent, til ergonomi, 
virksomhedsdrift og SoMe. Herrefrisører og barbers ønsker dermed en 
uddannelse, som foruden at give dem faglige kompetencer inden for 
herrearbejde også klæder dem på til arbejdsmarkedet på andre måder.

Farve og kemi på en separat uddannelse kan give nogle herrefrisører 
og barbers udfordringer ift. at blive godkendt som læreplads

Herrefrisører og barbers vil være oplagte som læresteder på en separat 
uddannelse i herrearbejde, idet de her vil kunne være lærested i hele 
oplæringsperioden, og modellen kan derfor afhjælpe udfordringer med 
kombinationsaftaler. Enkelte herrefrisører og barbers nævner dog farveteori 
og permanent som mulige fagelementer på en separat uddannelse. Her 
bliver det fremhævet, at nogle mænd ønsker at få farvet deres hår, hvorved 
det bliver relevant at kunne helfarve, ligesom at permanent for mænd kan 
forventes at komme mere på mode i fremtiden. Dermed er der et ønske om 
en vis del kemi på en separat uddannelse. Dog er det langtfra alle 
herrefrisører og barbers, som i dag tilbyder farve- og kemibehandlinger, og 
ikke alle saloner, som er opsat til det. På denne måde problematiserer flere 
high-end herrefrisører under fokusgruppeinterview, at de i deres salon ikke 
vil kunne oplære en elev i disse behandlinger.

"Der er kæmpe forskel på, om du har kemi i din 
barbershop eller om du ikke har. Der er regler for 

udsugning og sådan. Hvis jeg skal sætte en 
herrefrisøruddannelse sammen, så vil jeg 

personligt ikke have kemi og farve med. Fordi så 
er der rigtig mange barber og herrefrisører, som 

stadig ikke kan være med og have elever, fordi så 
skal de have en masse mere med, så skal de 
måske opgradere for 100.000 kroner i deres 

saloner.”
High-end herrefrisør
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Model 2: Længde og opbygning på uddannelsen

Forskellige holdninger til, hvor lang en separat uddannelse skal være 
– dog ikke mere end to år

Som fremlagt på forrige slide, er der en bred vifte af fagelementer, som 
herrefrisører og barbers ønsker inkluderet på en separat uddannelse i 
herrearbejde. Samtidig er det tydeligt, at en for lang uddannelse vil være en 
årsag til fravalg blandt især low-range herrefrisører og nogle mid-range 
barbers. Dette skyldes, at nogle af dem har taget private kurser, som 
eksempelvis varer 1 år, hvor de både lærte herre- og damearbejde, og 
derfor kan en 2-årig uddannelse udelukkende med herrearbejde virke 
langtrukken. Disse herrefrisører og barbers vil muligvis stadig fravælge en 
frisøruddannelse, selvom den er 2-årig i stedet for 4-årig. 

Nogle herrefrisører og barbers ønsker derfor en 1-årig uddannelse, mens 
andre anerkender, at uddannelsen nødvendigvis skal vare 2 år, for at være 
fagligt fyldestgørende. En 2-årig uddannelse ville for disse herrefrisører og 
barbers i højere grad give tid og mulighed for at få den nødvendige faglige 
bredde inden for herrearbejde og virksomhedsdrift, som man ikke får på 
diverse private kurser. Det er især high-end herrefrisører og en del mid-
range barbers, som ikke vil finde en længde på 2 år problematisk.

Herrefrisører og barbers ønsker separat uddannelse i herrearbejde, 
som veksler mellem salon og skole

Ligesom den 4-årige frisøruddannelse i dag veksler mellem læreplads og 
skole, nævner flere herrefrisører og barbers, at en separat uddannelse i 
herrearbejde skal gøre det samme. Dette taler yderligere får en uddannelse 
på 2 år, idet der her vil være mere tid til både ophold på både skole og i 
salon. 

"Hvis man starter fra bunden, tror jeg en 
barberuddannelse ville tage 2 år. Hvis man kun tager 
et kursus på 6 måneder, så lærer man ikke det hele. 2 

år er bedre.”
     Mid-range barber

"Det behøver ikke være så lang tid 
uddannelsesmæssigt. Jeg tænker den skal vare et par 

år. Noget hvor man er hos en salon og så på 
frisørskolen.”

     High-end herrefrisør

”Men 2 år er for lang tid, hvis det kun er herreklip. 2 
år er stadig for lang tid. Jeg ville ikke tage den, jeg 
ville tage den på 1 år, så jeg kunne spare tid.”

     Mid-range barber
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Model 2: Hvem vil en potentiel uddannelse i herrearbejde 
tiltrække?

”Jeg kunne selv godt finde på at tage sådan en 
uddannelse, og anbefale andre til det. Hvorfor skal jeg 
stå og lære dem det [oprette eget kursusforløb], når 
der kunne være sådan et sted? Det ville være rigtig 

godt med sådan en skole, så folk kan lære det.”
Mid-range barber

”Vi fik en ansøgning fra en helt ung gut, som ville 
klippe herrer og stå lidt i lære, det var jo slet ikke 

noget for os, men han ville måske have taget sådan 
en uddannelse, i stedet for måske at tillære sig det. 

Jeg tror helt sikkert, der er et segment, som sådan en 
uddannelse ville være interessant for, netop dem, som 

bare gerne vil ud og stå i en barbershop.
     Frisør fra godkendt salon

”Jeg tror, at det ville kunne tiltrække sådan nogle som 
mig. Give en ny indsigt i hvordan man gør tingene og 

give mere teoretisk.” 
Low-end herrefrisør

En potentiel uddannelse eller speciale i herrearbejde vil kunne 
tiltrække en bred gruppe af unge, som er nye i faget

Både herrefrisører, barbers, og frisører fra godkendte saloner er enige i, at 
en potentiel uddannelse i herrearbejde især vil henvende sig til og tiltrække 
unge mænd, som i dag i stedet tager kortere private uddannelser eller er 
selvlærte. Et speciale eller separat uddannelse i herrearbejde vil både 
imødekomme barrierer for tage frisøruddannelsen ift. indhold og længde, 
idet den både vil være kortere og fokuseret omkring en bestemt 
specialisering. Flere af de herrefrisører, MB har interviewet, giver dermed 
udtryk for, at de havde taget uddannelsen, hvis den havde eksisteret da de 
begyndte i faget, ligesom at de kan forestille sig, at de unge mænd, de i dag 
selv lærer op, ville være meget interesserede i sådan en uddannelse. Nogle 
herrefrisører og barbers, som ellers allerede har etablerede saloner, nævner 
endda, at de stadig godt vil tage uddannelsen, hvis den oprettes.  
Herrefrisører og barbers er dog enige om, at potentialet er størst blandt 
unge, som er nye i faget, mens uddannelsen ikke vil være ligeså relevant for 
herrefrisører og barbers, der har haft deres forretning i længere tid eller som 
allerede har taget private uddannelser og kurser.

Det kræver en ekstra indsats, hvis udenlandske frisører skal 
tiltrækkes til en potentiel uddannelse i herrearbejde

En del af de interviewede low-end herrefrisører og barbers er udenlandske 
frisører, som har været i Danmark i et kortere antal år. Disse herrefrisører 
og barbers er ofte selvlærte, eller har uddannelse i deres hjemlande, som 
ikke er gyldig i Danmark, da dette ofte er lande uden for EU. Disse 
herrefrisører og barbers er derfor en relevant målgruppe for en potentiel 
uddannelse i herrearbejde. Dog vurderer MB, at det vil kræve en ekstra 
indsats før disse udenlandske herrefrisører vil kunne følge en uddannelse i 
herrearbejde. Dette er både pga. begrænsede danskfærdigheder, samt et 
manglende kendskab til det danske uddannelsessystem. 

47% mener, at flere vil tage en frisøruddannelse, hvis 
der oprettes en uddannelse i herrearbejde. 23% svarer 
”hverken/eller” til spørgsmålet, mens 17% er uenige og 
12% svarer ”ved ikke”. 
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Model 2: Potentiel mangel på lærepladser og centrering af 
uddannelsen

Under fokusgruppeinterviewet med high-end herrefrisører spørger MBs 
konsulenter ind til, om der vil være nok lærepladser, hvis man opretter en 
uddannelse i herrearbejde. Den efterfølgende diskussion er gengivet nedenfor. 

”Det vil jeg tro der er [nok lærepladser], jeg vil 
selv gerne tage imod en elev, hvis det er 

udelukkende herre. Det kan godt være der ikke 
er sindssygt mange lige nu, men der kommer 
jo heller aldrig flere steder med højt niveau, 

hvis ikke vi gør noget.”

”Herover i trekantområdet, tror jeg den bliver 
svær. Så hvis det er, så skal man måske centrere 
den her uddannelse på nogle skoler, så det ikke 

bliver for økonomisk tungt, og lave noget reklame 
for den her ide. Det bliver en træg start, men det 

skal nok blive bedre med tiden - og vi er nødt til at 
ligge lidt arbejde i det, hvis det skal blive bedre.”

Herrefrisører og barbers anerkender, at barbertrenden især er 
fokuseret i de større byer

Jf. s. 13 er high-end herrefrisører, som især er relevante som fremtidige 
læresteder, ofte centreret i de større byer. Især København og i mindre grad 
Odense, Aarhus og Aalborg. Ligeså anerkender flere herrefrisører og barbers 
under interviews, at trenden omkring herrefrisører og barbers er størst i 
disse byer, og at der er forskelle byerne i mellem, således at trenden er mere 
udbredt i Aarhus end i Aalborg. Herved kan der opstilles spørgsmålstegn ved, 
om der vil være nok lærepladser, hvis der oprettes en separat uddannelse i 
herrearbejde. Dette var også et tema under fokusgruppeinterviewet med 
high-end herrefrisører. 

Herrefrisørerne anerkender under fokusgruppeinterviewet, at det bliver en 
udfordring at skaffe nok lærepladser ift. det antal elever, som de forventer vil 
tiltrækkes til uddannelsen. Dog italesætter herrefrisørerne, at det er netop er 
manglen på en formel uddannelse, som har medført, at der i dag ikke er 
mange steder, som vil være i stand til at kunne tage en elev. For at få 
lærepladser nok bliver man derfor nødt til i højere grad at uddanne dygtige 
herrefrisører og barbers, ifølge herrefrisørerne. Herudover nævnes det, at 
uddannelsen i starten kan udbydes på enkelte skoler, hvor man vurderer, at 
der både vil være efterspørgsel og lærepladser nok, hvorefter uddannelsen 
senere kan udbredes hvis nødvendigt.

High-end 
herrefrisør #2

High-end 
herrefrisør #1

”Enig – hvis man vælger ikke at lave 
uddannelsen, fordi man er bange for at der ikke 
er nok lærepladser, så kommer der aldrig nok 

lærepladser.”
High-end 
herrefrisør #3
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Model 2: Risiko for opdelinger i branchen

Frisører fra godkendte saloner frygter skævvridninger og opdelinger 
i branchen som følge af en separat uddannelse i herrearbejde

Frisører fra godkendte saloner udtrykker bekymring for, hvordan en separat 
uddannelse i herrearbejde vil stille dem fremadrettet. Frisørerne nævner 
blandt andet, at der kan opstå uligevægt i lønforhold, samt at det frygtes, at 
herrefrisører med en specialiseret uddannelse kan udkonkurrere dem, som 
har taget hele frisøruddannelsen ift. faglighed inden for herrearbejde. 
Derudover italesætter nogle frisører fra godkendte saloner, hvorvidt en 
komplet separat uddannelse i herrearbejde passer ind i den nuværende 
samfundsmæssige og sociale tid, hvor skarpe opdelinger i ”herre” og ”dame” 
kan opfattes som gammeldags. Under fokusgruppeinterview med frisører fra 
godkendte saloner bliver det ligeledes påpeget, at der også bør være 
mulighed for at specialisere sig i udelukkende i damearbejde, hvis der 
oprettes en mulighed for at specialisere sig udelukkende i herrearbejde.

Samtidig bliver det anerkendt af frisørerne fra godkendte saloner, at det ville 
være fordelagtigt at få flere af de i dag ufaglærte til at tage en uddannelse, 
og at en separat uddannelse i herrearbejde måske er den bedste mulighed 
for at få det til at lykkedes. 

”Jeg ville aldrig ansætte en person, som kun kan 
klippe herre, og ikke gå til hånde med damerne. Så 
kommer der en dame ind og skal have lavet noget 

farve, så kan man ikke stå ovre i hjørnet og sige, at 
det gør man ikke.”

High-end herrefrisør

”Vi lever i et samfund i dag, hvor ting ikke må være 
kønsopdelt. Vi skal ligesom kunne omfavne alt og alle. 
I dag bliver man udlært frisør. Hvad så hvis vi tager 
noget af det fra, hvad er man så uddannet som? Er 
man så uddannet damefrisør eller herrefrisør? Må 

man som mand gå ind i en damesalon og omvendt?”

Frisør fra godkendt salon

”De frisører, som har taget ’hele’ uddannelsen, de 
ville være dårligere stillet, fordi de ikke er lige så 
specialiserede i herrearbejde. Så skal mesteren 

vælge, om de vil have en med hele uddannelsen, eller 
en med en kortere, men mere specialiseret. Det er 
også et spørgsmål om løn. Hvis en person med en 
herreuddannelse skal kunne kræve en vis løn, skal 

der også være et vist niveau og en vis specialisering, 
og dem, som har taget hele uddannelsen skal jo ikke 

være dårligere stillet.
Frisør fra godkendt salon 

45% er ikke 
interesseret i at tage en 
elev ind, som går på en 
uddannelse, der 
fokuserer på herreklip, 
skæg og barbering

Frisører fra godkendte saloner vil ikke som 
udgangspunkt tage elever fra en separat 
uddannelse i herrearbejde

Flere frisører nævner, at de ikke ønsker en elev eller 
ansat, som kun varetager herrearbejde. For 
frisørerne hænger dette sammen med, at man skal 
kunne gå til hånde med alle slags kunder, og f.eks. 
kunne dække ind ved sygdom. Et andet forhold er, 
at mange af de kunder, som kommer i de godkendte 
saloner, er kvinder. Frisørerne kan derfor ikke være 
sikre på, at de har nok herrekunder i salonen hver 
dag til at fylde den pågældende persons kalender. 
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Model 2: Mulighed for at skabe en uddannelse til eliten

High-end herrefrisører ser en mulighed i model 2 for at skabe en 
uddannelse, som uddanner herrefrisører til eliteniveau

Under fokusgruppeinterview med high-end herrefrisører bliver alle tre 
modeller opstillet i denne rapport diskuteret. Herrefrisørerne diskuterer sig i 
fokusgruppen frem til, at model 1 vil hæve fagligheden inden for 
herrearbejde bredt på tværs af branchen, mens man i model 2 har en 
mulighed for at skabe en eliteuddannelse, hvor man opnår særligt 
dybdegående viden og færdigheder inden for herrearbejde. 

Herrefrisørernes argument går på, at pensum i model 1 hurtigt kan blive for 
bredt. Eksempelvis er skæg og barbering en hel fagtradition for sig, og der 
findes utallige stilarter inden for fade. Herrefrisørerne kan ikke forestille sig, 
at det vil være muligt at inkludere hele herrefaget på frisøruddannelsen, 
hvor det vil være nødvendigt at skære noget fra, for også at have plads til 
den enorme faglighed, som der skal oplæres i inden for damearbejde. I 
stedet ser herrefrisørerne model 2 som en mulighed for at inkludere hele 
herrefaget og skabe en særlig faglighed inden for herrearbejde, som kun kan 
opnås ved dybdegående specialisering. Til højre er opstillet uddrag fra 
diskussionen. 

Herrefrisørerne anerkender dog ligeledes behovet for et bredt fagligt løft for 
hele branchen. For de high-end herrefrisører, som deltog i MBs fokusgruppe, 
er det derfor nødvendigt med et fagligt løft ift. herrearbejde på den 4-årige 
uddannelse, kombineret med oprettelsen af en specialiseret linje til dem, 
som gerne vil være high-end herrefrisører. Dette indebærer f.eks. en 
kombination af model 1 og 2.

”Jeg kan være lidt bange for, at proppe 
barbering ind på frisøruddannelsen - hold 
kæft et tungt og bredt pensum. Barbering 
er kæmpestort. Det må blive mere 
speciale-specifikt, ellers varer det jo 5 år 
eller mere. Hvis folk skal blive dygtige, så 
skal man måske finde ud af, om det er 
æbler eller pærer man vil have. Om man 
vil lave en bred uddannelse, eller lave en 
specialiseret herreuddannelse med virkelig 
højt niveau.”

”Det kommer an på hvad man vil. Vil man 
skabe elite eller bredde? Der må man beslutte 
sig for hvad man vil.” High-end 

herrefrisør #2

High-end 
herrefrisør #1

”Ja, så går man efter dem, som vil specialisere 
sig helt, hvor det hedder ”barber-akademiet” 
– men generelt set skal vi også blive bedre 
bredt, vi skal blive bedre til at klippe mænd. 
Men hvis man går efter det helt specifikke og 
det lækre, så skal man lave noget yderligere, 
en separat herreuddannelse.”

High-end 
herrefrisør #3

72% mener, at en 
uddannelse i herrearbejde vil 
forhøje herrefrisørernes 
faglige niveau.
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Navne til en potentiel uddannelse i herrearbejde

Forskellige holdninger til navngivning af en separat uddannelse i 
herrearbejde

Til højre er oplistet de navne som frisører foreslog under interviews. Blandt 
de forskellige typer af herrefrisører og barbers er der forskellige holdninger 
til, hvad en sådan uddannelse bør hedde. Disse kommer til udtryk i 
nedenstående citater. Ifølge flere herrefrisører og barbers har navnet 
betydning for, hvem der bliver tiltrukket af uddannelsen samt hvilket indhold 
og ambitionsniveau, som uddannelsen ønsker at markedsføre.

Barberuddannelsen

Herreklip/Barber

Grunduddannelsen i herrefrisør

Herrefrisør

Herrefrisør- og barberuddannelsen

Barber for gentlemens

Den danske barberskole

Speciale i herreklip

Barber

”Det må ikke hedde barberuddannelsen, det må det 
fandme ikke. Der er noget vending der. Det er bedst at 

være herrefrisør og ikke barber. Nu har jeg været i 
London, og dengang lignede vores forretning en 

barbershop. Måske er jeg bare vokset fra det, jeg synes 
ikke, at det er cool mere.”

High-end herrefrisør

”Noget med barber at gøre, fordi det er et helt 
separat univers. Det er noget andet end herrefrisør.”

Mid-range barber
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Model 2: Opsummering: Hvad mener frisørerne?

High-end herrefrisører Frisører fra godkendte 
saloner

Dette er en af herrefrisørernes 
foretrukne modeller. Modellen giver 
mulighed for at skabe en 
specialiseret elite-herreuddannelse, 
og herrefrisørerne tror på, at denne 
model vil lokke flest mænd til 
faget. Desuden vil herrefrisørerne 
være oplagte som mestre til elever 
på en separat herreuddannelse, 
hvilket vil afhjælpe problemer med 
kombinationsaftaler.

Der er samtidig behov for at løfte 
bredt. Modellen kan derfor ifølge 
herrefrisørerne med fordel 
kombineres med model 1.

Dette er en af frisørerne fra 
godkendte saloners foretrukne 
modeller. Frisørerne fra godkendte 
saloner ønsker, at flere af de i dag 
ufaglærte, selvlærte herrefrisører 
får en uddannelse, og ser 
mulighed 2 som den bedste 
mulighed ift. at tiltrække denne 
målgruppe. Ifølge frisørerne vil 
dette løfte branchen.

Der er ikke enighed omkring, om 
man ville tage en elev ind fra 
sådan en uddannelse, og frisørerne 
tvivler generelt på, at der vil være 
lærepladser nok. 

Eleverne synes det er helt 
forkert, at mange herrefrisører 
og barbers kan åbne saloner helt 
uden uddannelse. Derfor kan de 
godt se meningen i at lave en 
separat herreuddannelse.

 
Eleverne mener dog samtidig, at 
man bør have en form for bred, 
grundlæggende viden, og frygter, 
at en 2-årig uddannelse vil være 
for kort. Man kan komme til at 
sortere for meget faglighed fra.

Under de tre fokusgruppeinterviews var det et væsentligt fokuspunkt at diskutere de potentielle modeller for en ny opbygning af frisøruddannelsen. 
Nedenstående er gengivelser af de holdninger, som hhv. high-end herrefrisører, frisører fra godkendte saloner, og frisørelever gav udtryk for til fokusgruppe-
interviews ang. model 2. 

Frisørelever
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Model 3: En fælles start med efterfølgende mulighed for 
specialisering

x

En tredje potentiel opbygning indebærer en fælles, 
grundlæggende start på frisøruddannelsen, hvor man 
lærer f.eks. basale klippemetoder og farveteknik. Herefter 
vil man have mulighed for at vælge retning og tage en 
uddannelse i enten herre- eller damearbejde, eller begge 
dele. Denne opbygning er selv foreslået af enkelte frisører 
til interviews, hvorefter den er blevet diskuteret mere 
dybdegående til fokusgruppeinterviews. MBs fokus har 
her været at afdække fordele og ulemper ved modellen, 
samt potentielle opbygninger, herunder længde og 
indhold på den grundlæggende del og de to specialer.
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Model 3: Potentiel opbygning

Model 3 tilbyder frisørelever et fælles 
grundforløb i både dame- og 
herrearbejde, hvorefter frisøreleven skal 
vælge retning. Her er det muligt at vælge 
at uddanne sig enten i udelukkende 
herre- eller damearbejde, eller både 
dame- og herrearbejde.

Varighed: 3 – 4 år

Valg af 
speciale

Introduktion til både 

dame- og herrearbejde

Grund-
forløb

Elev vælger 

specialiseringsretning
Aspirerende frisører

Skole

Skole

Skole

Undervisning i dame- 

og herrearbejde

Undervisning i 

damearbejde

Undervisning i 

herrearbejde

Lære-
plads

Læreplads hos salon 

med dame- og 

herrearbejde

Fort-
sættes…

Fortsat veksel mellem 

skole og læreplads 

indtil svendeprøve

Svende-
prøve

Svendeprøve hvor man 

kan komme op i både 

dame- og herrearbejde

Færdiguddannet frisør

Lære-
plads

Fort-
sættes…

Svende-
prøve

Færdiguddannet 
damefrisør

Lære-
plads

Fort-
sættes…

Svende-
prøve

Færdiguddannet 
herrefrisør

Læreplads hos salon 

med damearbejde

Fortsat veksel mellem 

skole og læreplads 

indtil svendeprøve
Svendeprøve hvor man 

kan komme op i 

damearbejde

Læreplads hos salon 

med herrearbejde

Fortsat veksel mellem 

skole og læreplads 

indtil svendeprøve

Svendeprøve hvor man 

kan komme op i 

herrearbejde
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Model 3: Potentiel opbygning II

Fælles grundforløb og valg af retning

Model 3 præsenterer en model, hvor der er lige mulighed for at specialisere 
sig i forskellige retninger: damearbejde, herrearbejde eller begge dele. Et 
forslag blandt frisøreleverne er, at man strukturer uddannelsen således, at 
man har 6 skoleforløb, hvoraf 2 ligger på den fælles grundlæggende start og 
4 på specialiseringen. I løbet af uddannelsen kan det være en mulighed at 
samle de forskellige specialiseringer i nogle forløb, hvor der er fag, der 
overlapper, således at hvert speciale ikke nødvendigvis skal have deres egen 
separate undervisning under hele uddannelsen. 

Med denne model kan det gøres muligt, at frisørelever kan videreuddanne 
sig i det speciale, som de ikke vælger i løbet af uddannelsen. Hvis en 
frisørelev f.eks. vælger at specialisere sig i herrearbejde efter det fælles 
grundforløb, kan vedkommende videreuddanne sig i damearbejde på et 
senere tidspunkt. Det vil gøre, at frisøreleverne ikke bliver låst i ét særligt 
speciale eller én separat uddannelse.

Uddannelsens længde

I denne model er det centralt at overveje de forskellige retningers længde. 
Dette både så man får alle relevante faglige elementer med, men også 
således, at man ikke potentielt taber nogle af dem, som man forsøger at 
fange gennem omstruktureringen ved at gøre uddannelsen lang. 

Modellen giver dermed anledning til overvejelser om, hvordan det faglige 
niveau på hhv. de to retninger og den samlede uddannelse overholdes, mens 
det samtidig sikres, at uddannelserne ikke bliver for lange og undervisningen 
for overfladisk.

”Hvis man skal have begge dele, så 4 år. Men hvis man 
laver speciale inden for den ene eller den anden, så kan 
man have en grundlæggende på 1 år, og så speciale på 

2 år.” 
Frisørelev

”Det med at man kan tage begge dele, og måske få 
noget merit for nogle fag – så kan vi hæve laveste 

fællesnævner, mens at uddannelsen, hvis man tager 
det hele, forbliver nogenlunde det samme.” 

High-end herrefrisør
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Model 3: Fagelementer

Fagelementer på det fælles grundforløb, samt hvert speciale

Nedenstående er en komprimering af frisørernes og elevernes forslag til fagelementer på forskellige specialiseringer og på det fælles grundforløb. Der er 
dermed kun tale om forslag til fagelementer fra de forskellige frisørtyper. I løbet af uddannelsen kan det være en mulighed at samle de forskellige 
specialiseringer i nogle forløb, hvor der er fag, der overlapper, således at hvert speciale ikke nødvendigvis skal have sine egne separate undervisere. 

• Langthårs-herreklip
• Avanceret herreklip – 

opbygning, form og teknik
• Maskinarbejde
• Fades
• Virksomhedsdrift & økonomi
• Brug af snor og kniv
• Skægpleje
• Skægtrimning
• Barbering
• Sociale medier & marketing
• Psykologi
• Produktforståelse

Herrespeciale

• Introduktion til herreklip
• Introduktion til skæg og 

barbering
• Introduktion til dameklip
• Håndtering af krøller og 

permanent
• Ergonomi
• Basal farveteori og kemi

Fælles grundforløb

• Avanceret dameklip – 
opbygning, form og teknik

• Produktforståelse
• Virksomhedsdrift & økonomi
• Sociale medier & marketing
• Psykologi
• Hårfarvning
• Farve af bryn og vipper
• Hårextensions
• Uddybning af håndtering af 

krøller og permanent
• Uddybning af kemi

Damespeciale

• Avanceret dameklip – 
opbygning, form og teknik

• Avanceret herreklip – 
opbygning, form og teknik

• Langthårs-herreklip
• Maskinarbejde
• Fades
• Skægpleje
• Skægtrimning
• Barbering
• Produktforståelse
• Virksomhedsdrift & økonomi
• Sociale medier & marketing
• Psykologi
• Hårfarvning
• Uddybning af håndtering af 

krøller og permanent
• Uddybning af kemi

Herre- og damespeciale



Model 3: Fordele

Model 3 tilbyder introduktion til og ligestilling af dame- og 
herrearbejde samt en fleksibel uddannelse

I denne model har aspirerende frisører mulighed for at vælge ligeligt mellem, 
at tage en uddannelse i enten dame- eller herrearbejde eller begge. 
Samtidigt får frisøreleverne en introduktion til både dame- og herrearbejde, 
og de får dermed et oplyst grundlag for at vælge at uddanne sig i en af 
delene eller begge dele. I interviews er der f.eks. nogle herrefrisører og 
barbers, der fremhæver, at de gerne vil have færdigheder inden for 
damearbejde, da de mener, at det er fordelagtigt at have snust til og have 
færdigheder inden for dette felt. I model 3 tilbydes en ligestilling af hhv. 
dame- og herrearbejde, og de, som vælger at uddanne sig i en af de to, får 
en grundlæggende viden og færdigheder inden for begge specialer. I 
fokusgruppen med frisøreleverne nævnes det, at der er flere på deres 
uddannelse, der sandsynligvis havde valgt at uddanne sig kun i 
damearbejde, hvis dette var muligt. En fælles start, hvor kommende frisører 
med forskellige faginteresser blandes, kan muligvis også afhjælpe 
stereotyper opdelinger på uddannelsen og gøre, at nogle måske vælger en 
retning, som de ikke indledningsvist havde regnet med at vælge.

Det er ydermere relevant at starte med et grundforløb, hvor alle kan 
deltage, uanset senere valg af retning, da der er flere metoder, der 
overlapper mellem dame- og herrearbejde. Samtidigt tilbyder model 3 en 
fleksibilitet ift. uddannelsen. Frisørelever har mulighed for at vælge først at 
specialisere sig i enten dame- eller herrearbejde, tage et job efter endt 
uddannelse og senere videreuddanne sig i det andet speciale, hvis de finder 
det nødvendigt eller relevant. 

”Vi har en stor pigeflok på skolen.. der er saloner 
herovre, som næsten kun laver damearbejde, de elever 
på den ville nok have valgt en specialisering i dame.”

Frisørelev

”Hvis man har et fælles forløb, hvor man får lov til at 
snuse lidt rundt, og finde ud af ”hey, hvad er jeg mest til” 
– det kunne også tiltrække nogle kvinder til herrefaget, 
som måske i dag ikke ved hvor fed en branche og fag vi 

har [herrefrisør og barber-branchen].”
High-end herrefrisør

”Jeg kunne godt tænke mig at uddannelsen var tredelt, hvor 
man kunne gå hardcore dame, hardcore herre, eller begge dele. 

Hvor hvis det var hardcore herre, så er det 2 år, hvis man vil 
begge, så får man måske lidt tids-merit og så er det tre år i alt.”

Frisørelev

Imødekommer behov for mere fokus på herrearbejde og 
udfordringer med kombinationsaftaler

Modellen imødekommer frisørernes generelle ønske om mere fokus på 
herrearbejde, og imødekommer årsager til fravalg af uddannelsen blandt 
herrefrisører og barbers ift. både indhold og længde, idet man vil kunne tage 
uddannelsen i herrearbejde på kortere tid end den fulde uddannelse i både 
herre- og damearbejde.

Denne model imødekommer ligeledes potentielle udfordringer ift. at skaffe 
nok frisørelever til et herrespeciale, da man kan kombinere undervisningen i 
herrespecialet med undervisningen i både dame- og herrearbejde. Modellen 
imødekommer også udfordringerne som herrefrisører og barbers oplever ift. 
kombinationsaftaler. Herrefrisørerne og barbers har, med denne model, 
mulighed for at tage imod elever, der har valgt at uddanne sig i 
herrearbejde. Et opmærksomhedspunkt er her, at sørge for at potentielle 
læremestrene er kvalificerede til at tage imod elever.  Samtidigt 
imødekommer modellen, at flere frisører fra godkendte saloner ikke ønsker 
at tage imod frisørelever, der kun har uddannelse i herrearbejde. Frisører fra 
godkendte saloner har mulighed for at tage imod elever, der enten tager 
uddannelse i både dame- og herrearbejde eller kun damearbejde. 
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Model 3: Udfordringer

En større omstrukturering af frisøruddannelsen

Model 3 kræver en generel omstrukturering af frisøruddannelsen. Der vil 
ligge en del arbejde i både at oprette specialiseringer i dame- og 
herrearbejde. Samtidigt skal den retningen i både dame- og herrearbejde 
struktureres således, at der er lige fordeling mellem fokusset på de to.

Risiko for skævvridning i uddannelsen og på jobmarkedet

Mulighed for valg af speciale i enten dame- eller herrearbejde, kan muligvis 
gøre, at de som vælger at specialisere sig, bliver dygtigere til dette arbejde 
end de som vælger at uddanne sig i både dame- og herrearbejde. Det kan 
skabe en skævvridning i uddannelsen og på jobmarkedet. Et argument for 
ikke at oprette specialiseringer blandt nogle frisører er, at der altid vil være 
noget på en uddannelse, som du vil være mere interesseret i end andet. De 
mener, at frisøruddannelsen generelt bør indeholde alle grundlæggende 
elementer uden specialiseringer. Som nævnt i model 2, er der flere frisører 
fra godkendte saloner, der kan være bekymrede for, hvor eventuelle 
specialiseringer stiller dem, deres salon og deres faglighed. 

Risiko for at personer, der vil være herrefrisører eller barbers 
fravælger uddannelsen pga. fælles grundforløb og længden

De personer, der udelukkende ønsker at være herrefrisører eller barbers 
finder det ikke nødvendigvis interessant at skulle tage et fælles grundforløb 
først. Dette kan muligvis afskrække nogle af dem, som man ville kunne 
fange ved at oprette en helt separat uddannelse i herrearbejde. Derudover 
er en af årsagerne til, at ufaglærte herrefrisører og barbers fravælger 
frisøruddannelsen, blandt andet uddannelsens længde. I model 3 vil et 
opmærksomhedspunkt derfor være ikke at gøre uddannelsen i herrearbejde 
for lang, men samtidigt heller ikke for kort til at man mister nogle centrale 
fagelementer.

”Det er svært at have en uddannelse, hvor du skal 
sortere fra og lave specialer. Der vil altid være noget du 

hellere vil lave end noget andet. Jeg vil ikke vælge 
noget fra. Jeg kan ikke lide at lave permanent, men det 
skal stadig være der, selvom jeg aldrig ville komme til 

at lave det.” 
Frisørelev

”Den fælles start er jo per definition ret kønsneutral – 
hvor måske vil man bare hellere starte med herre. Dem 

der ved, hvad de vil have, de vil føle de spilder deres 
tid.”

High-end herrefrisør

”Jeg er bange for, at der er mange mænd, der tager en 
herreuddannelse, som vil blive skræmt af denne model, 
fordi de slet ikke gider at røre ved damearbejde. Den er 

ikke målrettet nok.”
Frisør fra godkendt salon
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Model 3: Opsummering: Hvad mener frisørerne?

High-end herrefrisører Frisører fra godkendt salon
Udover model 2, er denne model 
en af high-end herrefrisørernes 
foretrukne. De mener, at model 3 
ville kunne ramme bredere end 2. 
Desuden vil herrefrisørerne være 
oplagte som mestre til elever på 
herrespecialet, hvilket vil afhjælpe 
problemer med 
kombinationsaftaler.

Der er ikke samme mulighed for at 
skabe et elite-segment i denne 
model som i model 2. Samtidigt 
kan det fælles grundforløb 
afskrække nogle af de potentielle 
herrefrisører og barbers, som man 
ønsker at tiltrække til uddannelsen.

Sammen med model 2 er dette 
frisørerne fra godkendte saloners 
foretrukne model. Frisørerne fra 
godkendte saloner ønsker, at flere 
af de i dag ufaglærte, selvlærte 
herrefrisører får en uddannelse. 
Dette kan denne model muligvis 
hjælpe til, samtidig med, at der er 
mulighed for også at specialisere 
sig i damearbejde.

Ligesom high-end herrefrisørerne 
er frisørerne fra godkendte saloner 
bekymrede for, at det fælles 
grundforløb vil afskrække nogle af 
de potentielle herrefrisører og 
barbers, som man ønsker at 
tiltrække til uddannelsen.

Dette er frisørelevernes fore-
trukne model. Modellen giver 
mulighed for specialiseringer 
samtidigt med, at det er muligt 
at bevare en uddannelse i begge 
uden at skulle gå på kompromis 
på kvaliteten af uddannelsen. 

 Nogle frisørelever mener, at der 
altid vil være noget ved en 
uddannelse, som man synes er 
mere spændende end andet. 
Derfor er specialiseringer ikke 
nødvendigvis den rette løsning til 
at højne kvaliteten af frisør-
uddannelsen eller tiltrække flere.

Under de tre fokusgruppeinterviews var det et væsentligt fokuspunkt at diskutere de potentielle modeller for en ny opbygning af frisøruddannelsen. 
Nedenstående er gengivelser af de holdninger, som hhv. high-end herrefrisører, frisører fra godkendte saloner, og frisørelever gav udtryk for til fokusgruppe-
interviews ang. model 3.

Frisørelever
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Tilgang og metode

En landsdækkende undersøgelse

For at opnå et dækkende og nuanceret billede af den nuværende frisørbranche og 
behovet for mere fokus på herrearbejde på frisøruddannelsen, har MB kombineret en 
række datakilder, herunder interviews, virksomhedsbesøg, survey og fokusgrupper. 
For at give et dækkende billede af den nuværende frisørbranche og behovet for mere 
fokus på herrearbejde på frisøruddannelsen, har det været centralt, at undersøgelsen 
er landsdækkende. Derfor har MB både talt med frisører i Hovedstadsområdet, på 
Sjælland, Fyn og i Jylland. Derudover har MB været opmærksomme på at inkludere 
saloner af forskellig størrelse. Denne spredning sikrer, at så mange forskellige 
relevante perspektiver som muligt bliver repræsenteret. I den analytiske proces har 
fokus været på at konkretisere data i væsentlige forbindelser og mønstrer, der har 
affødt hovedkonklusioner og anbefalinger baseret på viden fra data.

Interviews

MB har foretaget interviews med videnspersoner, frisører fra godkendte saloner, 
barbers og herrefrisører samt frisørelever i deres egne saloner. På den måde har MB 
fået indsigt i frisørernes erfaringer med frisørfaget mens de ”står i det”. Det har 
skabt unikke interviewsituationer, hvor frisørerne kunne tale ud fra deres position i 
salonen. Interviewene har fulgt en semistruktureret interviewguide, der har sikret, at 
interviewene har berørt de temaer, der er centrale for undersøgelsen. Samtidigt gav 
de semistrukturerede interviews mulighed for den enkelte frisør kunne fortælle om 
personlige oplevelser, hverdag og erfaringer, hvorudfra MB har fået en dybdegående 
forståelse for den enkelte frisørs holdninger til et herrespeciale og begrundelser 
heraf. For at forstyrre frisørens arbejdstid mindst muligt, samt gøre det mere 
attraktivt at deltage i undersøgelsen, har MB betalt for og booket en tid hos den eller 
de frisører, som blev interviewet. 

Virksomhedsbesøg

Formålet med virksomhedsbesøgene har været at få indblik i frisørernes hverdag samt 
at interviewe frisørerne i egen salon. Besøgene har udformet sig forskelligt alt efter, 
hvornår på dagen MB har besøgt den respektive salon samt hvor mange kunder og 
frisører, der var til stede. I størstedelen af salonerne, var der mulighed for, at en frisør 
gav MB en rundvisning af salonen, hvilket fungerede som en god måde at få 
præsenteret frisørerne og salonerne på. Under besøgene har MB været særligt 
opmærksomme på salonens indretning, stemningen, aktører og kommunikation. 

Survey 

For at give et kvantitativt supplement til de kvalitative data, har MB foretaget en 
survey i salonerne. Under besøg har MB hjulpet frisørerne med at besvare surveyen. 
Derudover har MB uddelt flyers med link til surveyen til frisører i alle byer, som er 
besøgt ifm. virksomhedsbesøg Surveyen er ligeledes delt online, samt distribueret på 
mail til godkendte læresteder. Derfor er en overvægt af respondenterne i surveyen 
også faglærte frisører. Formålet med et kvantitativt supplement har været at få et 
bredt indblik i behovet for og ønsket om et herrespeciale. 

Fokusgrupper

Informeret af indsigterne fra interviews og virksomhedsbesøg foretog MB tre 
fokusgruppeinterviews med hhv. frisører fra godkendte saloner, high-end herrefrisører 
og frisørelever. Disse var udformet som workshops, hvor frisørernes ønsker og ideer til 
mere fokus på herrearbejde blev udforsket, og hvor fokusgruppedeltagerne diskuterede 
de tre modeller, som er præsenteret i kapitel fem i denne rapport. Fokusgrupperne 
blev udført virtuelt for at få en landsdækkende repræsentation af frisører. De 
deltagende frisører har modtaget et gavekort på 300 kr. Frisørerne, herrefrisørerne og 
frisøreleverne blev udvalgt blandt alle dem, som blev besøgt ifm. interviews, hvor MB 
har vurderet, at de selv eller deres elever har et særligt engagement og indblik i 
branchen og frisøruddannelsen.
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